
گزارش گمرک ایران به معاون دادستان تهران نشان می دهد 
که از ۱۳۰۰ سرم وارداتی اخیر دپو در گمرک، تاکنون حدود 
۴۰ درصد ترخیص شــده اســت، در کنار آن ۲۵۰ تن سرم 
بیماران دیالیزی نیز با مجوز وزارت بهداشــت ترخیص شده 
ولی هنوز تکلیف ۲۵۰ تن سرم تاریخ گذشته مشخص نیست.

به گزارش ایسنا، به دنبال دپوی اقلام دارویی مربوط به کرونا 
و همچنین ســرم های وارداتی، در شــهریورماه سال جاری 
طی بازدیدی که معاونان دادســتان تهران از گمرک تهران 
و فرودگاه امام خمینی )ره( انجام دادند، با توجه به مذاکرات 
صورت گرفته تکالیفی برای تعیین تکلیف و ترخیص فوری 

این اقلام صادر شد.
این در حالی است که حدود ۲۵۰ تن سرم از سال ۱۳۹۵ وارد 
گمرک شده بود ولی با توجه به عدم تعیین تکلیف عمدتا تاریخ 
گذشته بودند. همچنین بیش از ۲۵۰ تن دیگر سرم مخصوص 
بیماران دیالیزی در حدود یکسال اخیر وارد گمرک شده بود 
که به دلیل عدم ورود و صدور مجوز وزارت بهداشت ترخیص 

نشده بود.
از سوی دیگر با توجه به کمبود سرم در داخل کشور از نیمه 
مردادماه واردات آن آغاز شد و با وجود ترخیص این اقلام به 
صورت حمل یکســره،  برخی محموله ها به دلیل عدم صدور 
مجوز وزارت بهداشت در گمرک تخلیه شده بود که در مجموع 

به حدود ۱۳۰۰ تن می رسید، ســرم هایی که واردکنندگان 
تاکید داشتند با مجوز وزارت بهداشت آن را وارد کرده اما این 

وزارتخانه موضوع را نپذیرفته بود.
به هر طریق با توجه به دستور دادستان مبنی بر تعیین تکلیف 
سرم ها و اقلام کرونایی، به تازگی ارونقی -معاون فنی گمرک 
ایران- در مکاتبه ای با پســندیده-معاون قضایی دادســتان 
عمومی و انقــلاب تهران- به اعلام گزارشــی در رابطه با این 

موضوع و تکالیف تعیین شده پرداخته است.

سرم بیماران دیالیزی ترخیص شد
طبق این گزارش بیش از ۶.۹ میلیون عدد ســرم انسانی به 
وزنی بالغ بر ۴.۴ هزار تن به صورت حمل یکســره از گمرک 
تهران ترخیص شده است ولی  ۲۸ کامیون سرم انسانی متعلق 
به دو شرکت، در انبار شرکت انبارهای عمومی گمرک تهران 

تخلیه شده است.
 همچنین ۲۵۰ تن سرم مخصوص بیماران دیالیزی، با اخذ 
مجوزهای قانونی، از گمرک ترخیص شده و سایر اقلام مرتبط 

در آستانه اظهار یا انجام تشریفات گمرکی قرار دارد.

سرم های تاریخ گذشته هنوز بلاتکلیف است
در رابطه با ســرم های تاریخ گذشته اعلام شــده که هنوز از 

گمرک تخلیه نشده است و براین اساس معاون فنی گمرک به 
معاون دادستان تهران پیشنهاد کرده که سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی به قید فوریت نسبت به امحاء ۲۵۰ تن 
سرم انسانی رسوبی موجود در انبارهای مرجع تحویل گیرنده 

گمرک تهران اقدام کند.

۸۰۰ تن دیگر از سرم های وارداتی مانده است
در رابطه با ۱۳۰۰ تن سرم وارداتی که در چند ماه اخیر وارد 
شده بود نیز این گزارش نشان می دهد که تاکنون حدود ۴۰ 
درصد با مجوز وزارت بهداشت ترخیص شده است، معاون فنی 
گمرک به دادستان پیشنهاد کرده که وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی به قید فوریت نسبت به استقرار نمایندگان 
خود در گمرک فرودگاه امام خمینی )ره( برای تعیین تکلیف 
قطعی اقلام و کالاهای سلامت محور رسوبی در سردخانه ها 
و انبارهای مرجع تحویل گیرنده در گمرک جهت بررســی و 
تعیین تکلیف نزدیک به ۸۰۰ تن سرم انسانی موجود و تخلیه 
شده ظرف ســه ماه اخیر، اقدام و نتیجه اقدامات به دادستان 

اعلام شود.

چقدر اقلام کرونا ترخیص شده است؟
در بخشی از این گزارش اشاره شده که اقلام کرونایی از جمله 

مواد اولیه دارویی به صورت حمل یکسره از گمرک  ترخیص 
شده است.

در میان ایــن اقلام می توان به ترخیــص ۳۵.۳۲۱ کیلوگرم 
بتادکــس، ۲۵.۴۵۴ کیلوگرم رمدســیویر )از جمله ۱۳ تن 
رمدســیویر تزریقی شــرکت اریکه تجارت ویستا(، ۴.۹۲۶ 
کیلوگرم فاویپیراویــر، ۸.۱۴۶ کیلوگــرم فاموتیدین و ۱.۷ 
هزار تن سرم انسانی، در بازه زمانی بازدید معاونان دادستانی 
عمومی و انقلاب تهران از گمرک فرودگاه امام خمینی )ره(، با 

اخذ مجوزهای قانونی لازم و رعایت سایر مقررات اشاره کرد.
بــر اســاس ایــن گــزارش تشــریفات گمرکــی کلیــه 
واکســن های کرونــای وارداتی طــی ۷۸ محمولــه وارده، 
همچنان بــه صورت حمل یکســره و شــبانه روزی، از پای 
 پرواز صــورت پذیرفتــه و این اقــلام تحویــل نمایندگان 

وزارت بهداشت شده است.

سایر اقلام ترخیص شده سلامت محور
همچنین در ســایر اقلام ســلامت محور بیش از ۱۰۰۰ تن 
شیرخشک و غذاهای متابولیک از گمرک ترخیص شده است.

طبق اعــلام معاون فنــی گمرک، کالاهای ســلامت محور 
ترخیص شــده از گمرک فرودگاه امام خمینــی )ره( نیز به 
میزان ۳.۲ هزار تن اســت که به صورت کامل یا درصدی و با 

اخذ کلیه مجوزهای قانونی لازم، نسبت به ترخیص این اقلام 
اقدام شده است.

همچنین نسبت به ترخیص فوری یک دستگاه MRI موجود 
در انبار شرکت انبارهای عمومی گمرک فرودگاه امام خمینی 
)ره( که اهدایی به بیمارستان ایرانمهر سراوان بوده و سال ها 
بلاتکلیف در انبار مربوطه موجود بود طی شهریورماه اقدام و 
این دستگاه طبق دســتور صادره از سوی دادستانی عمومی 
و انقلاب تهران در اختیار نماینده معرفی شــده از دانشــگاه 
علوم پزشکی اســتان سیستان و بلوچســتان قرار داده شد 
و پیگیری های لازم جهت نصب و راه انــدازی تجهیزات  در 

بیمارستان اشاره شده ادامه دارد.
معاون فنی گمــرک تهران به معاون دادســتان تهران اعلام 
کرده است با توجه به اعلام شرکت انبارهای عمومی و خدمات 
گمرکی ایران مبنی بر ارســال اطلاعات و آمار کلیه کالاهای 
وارد و دپو شده در انبارهای مراجع تحویل گیرنده، به صورت 
برخط در بستر سامانه جامع تجارت، دستگاه های صادرکننده 
مجوزهای قانونی به ویــژه وزارت بهداشــت و وزارت جهاد 
کشــاورزی ملزم به اخذ این اطلاعات و رصد کلیه کالاهای 
وارده به انبارها و تعیین تکلیف تمامی کالاهای مرتبط رسوبی 
موجود باشــند  و نســبت به تعیین تکلیف این اقلام ظرف 

حداکثر یک ماه اقدام کنند.

آنچه که در فاصله سال های ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۹ و حتی 
پیش از آن در جریان اقتصادی ایران و توزیع درآمد 
گذشته نشان می دهد که سهم ثروتمندان به فقیران 
افزایش بیشتری یافته است، این اختلاف طبقاتی در 

سال ۱۳۹۷ به اوج خود رسیده است.
به گزارش ایسنا، ضریب جینی از شاخص های نشان 
دهنده وضعیت درآمدی و توزیع  ثروت اســت که 
بین صفر و یک تعریف شده و هر اندازه به سمت یک 
حرکت کند نشان دهنده افزایش نابرابری در توزیع 

ثروت است.
اما گزارشی که اخیرا مرکز آمار ایران از شاخص های 
کلان اقتصــادی و اجتماعی در حداقل ۱۰ ســال 
گذشته آماده و ارائه کرده اســت دربخش بودجه 
خانوار و توزیع  درآمد بــه وضعیت ضریب جینی 

وسهم ثروتمندان و فقیران پرداخته است.
این گزارش نشان می دهد که ضریب جینی از سال 

۱۳۸۴ تا ۱۳۹۹ دستخوش نوسان زیادی بوده اما 
عمدتا ارقام  رو به افزایش بوده  است؛ به طوری که 
از ۰.۴۲۴۸ در ســال ۱۳۸۴ به ۰.۴۳۵۶  در سال 
۱۳۸۵ افزایش یافته که در ادامه روند کاهشــی تا 
سال ۱۳۹۱ طی  و به ۰.۳۶۵۹ رسیده است.  اما بعد 
از آن مجددا روند افزایشی می شود  و درسال ۱۳۹۷ 

به ۰.۴۰۹۳ می رسد.
 در سال ۱۳۹۸ ضریب جینی به ۰.۳۹۹۲ کاهش 
داشــته ولی این  رقم بار دیگر در سال ۱۳۹۹ رو به 

افزایش می رود و  ۰.۴۰۰۶ گزارش شده است.
اما شاخص از نظر ســهم ثروتمندان به فقیران نیز 
قابل بررسی اســت که ســهم درآمدی هر یک از 

گروههای جامعه مورد محاسبه قرار می گیرد.
این در حالی است که سهم ۱۰ درصد ثروتمندترین 
افراد بــه ۱۰ درصد فقیرترین در فاصله ســالهای 
۱۳۹۰تا ۱۳۹۹ حاکی از آن است که این شاخص 

از ۱۱.۰۹ در ابتدای دوره به ۱۳.۹۶ در پایان دوره 
افزایش یافته است. این شاخص در سال ۱۳۹۷ به 
اوج خود رسیده و۱۴.۴۵ گزارش شده بود که بعد از 
آن در سال ۱۳۹۸ به ۱۳.۶۹ کاهش داشته ولی بار 

دیگر در سال گذشته افزایشی می شود.
همچنین ســهم ۲۰ درصــد ثروتمندترین به ۲۰ 
فقیرترین از ۶.۷۸ در سال ۱۳۹۰ به ۸.۱۳ در سال 
۱۳۹۹ افزایش دارد، این شاخص نیز در سال ۱۳۹۷ 

در بالاترین حد ثبت شده که ۸.۳۶ بوده است.
اما بررســی شــاخص ثروتمندان به فقیــران در 
درصد بالاتر نشــان می دهد که ســهم ۴۰ درصد 
ثروتمندتریــن به ۴۰ درصــد فقیرتریــن نیز از 
۳.۸۰ در ابتــدای دوره به ۴.۳۲ در ســال ۱۳۹۹ 
افزایش دارد که در  مورد این شــاخص هم ســال 
 ۱۳۹۸ بالاتریــن میــزان یعنــی ۴.۴۱ درصــد 

بوده است.

بیش از یک ســال و نیــم از عرضه ســهام دولت 
در بانک ها بیمه هــا به نام صنــدوق "دارایکم" 
و پالایشــگاه هــای مختلــف بــه نــام صندوق 
"پالایشــی یکــم" گذشــته اســت و درحالی 
که خریــداران پالایشــی یکــم حتی یــک روز 
هم رنگ ســود به خــود ندیدند در ایــن روزها 
و همســو با ریزش های پی در پی بازار ســرمایه 
 قیمت دارایکــم نیز به قیمــت روز عرضه نزدیک 

شده است.
به گزارش ایســنا، تبعات وعده و وعیدهایی که در 
روزهای اوج بازار سرمایه در اوایل سال گذشته داده 
شد هنوز تمام نشده و سهام داران بسیاری در صف 

های فروش زندانی شده اند.
در این میان نیز افرادی بودند که دســت به خرید 
ســهام دولت کردند که در قالب صنــدوق های 
مختلف ارائه می شد. درواقع در آن روزها اعلام شد 
که این صندوق ها قرار اســت عدالت را بین مردم 

برقرار کنند و سودده باشند.
در این راســتا وعده عرضه ســه صندوق دولتی 
در قالب ETF از ســوی دولتمــردان داده و قرار 
شــد صندوق نخســت بانکی و بیمه ای، صندوق 
 دوم پالایشــی و صنــدوق ســوم خودرویــی 

و فلزی باشد.
دولت بنا داشــت باقیمانده ســهم خود در برخی 
بانک هــا، بیمه ها، پالایشــگاه ها، شــرکت های 
خودرویــی و فــولادی را در بازار عرضــه و از این 
طریق ســهام خود را بــه مردم واگــذار کند. این 

صندوق ها بــا ۲۰ تا ۳۰ درصــد تخفیف به مردم 
 واگذار شــد و هر ایرانی دارای کد ملی می توانست 

خریدار آن ها باشد.

دارایکم، لب مرز!
بر این اساس، صندوق اول با نام دارا یکم در اوایل 
تابستان سال گذشــته عرضه و در ســوم تیرماه 
قابل معامله شــد. در واقــع وزارت امور اقتصادی 
و دارایی از طریق این واگذاری، بــه نمایندگی از 
دولت جمهوری اســلامی ایران، باقیمانده سهام 
خود در بانک های ملت، تجــارت و صادرات ایران 
و بیمه های البــرز و اتکایی امیــن را واگذار کرد. 
در پذیره نویســی صندوق دارایکم بیش از چهار 
میلیون نفر مشــارکت کردنــد. صندوقی که هم 
راستا با روزهای صعودی بازار ســرمایه، بازدهی 
 چشــمگیری داشــت و تا ۲۰۰ درصد ســود هم 

پیش رفت.
سوددهی دارایکم به گونه ای بود که حتی با وجود 
سقوط چشمگیر شاخص کل بورس از دو میلیون 
واحد به کمتر از یک میلیــون واحد، این صندوق 
همچنان در سود قرار داشت. البته به نظر می رسد 
ریزش پی در پــی این روزهای بــورس دامن این 
صندوق را هم گرفته است و برای نخستین مرتبه 
از زمان عرضه دارایکم تا لحظه ای که این گزارش 
نوشته شده است قیمت این صندوق لب مرز قرار 
گرفته و درحال حاضر با قیمــت ۱۰ هزار و ۶۰۰ 

تومان معامله می شود.

قیمت پالایشی یکم نزدیک به نصف!
مسیر سوددهی پالایشی یکم از همان ابتدا  کاملا 
از دارایکم جدا شد. پالایشی یکم باقی مانده سهام 
دولت در چهار پالایشگاه تهران، تبریز، اصفهان و 
بندرعباس بود که عرضه آن با اختلاف بین وزارت 
نفت و وزارت اقتصاد کلید خــورد و بهانه ای برای 
ریزش بازار شد! این صندوق عرضه شد اما عرضه 
آن همزمان با ریزش بازار بود. هر واحد این صندوق 
نیز در روز عرضه ۱۰ هزار تومان قیمت داشت اما در 
روزهای ریزشی بازار به ۵۰۰۰ تومان، یعنی نصف 

قیمت روز عرضه نیز رسید.
درحال حاضر نیز این صندوق کمی بیش از ۶۷۰۰ 

تومان قیمت دارد.

وعده ها و انتظارات محقق نشده
این درحالی اســت که محمدعلی دهقان دهنوی، 
رئیس سابق ســازمان بورس و اوراق بهادار بارها 
اعلام کرده بود که سهم های دولتی نیز باید دارای 
بازارگردان باشند و دولت نیز مانند هر ناشر دیگری 
باید از ســهم خود حمایت کند. اتفاقی که به نظر 

نمی رسد محقق شده باشد.
از سوی دیگر قرار شد ســهم جدید پالایشی یکم 
یا سهم های دیگر به سهام داران ETF هبه شود. 
وعده ای که قرار بود به تصویب ســران قوا برسد 
اما از حدود هفت ماه قبل تا کنون در خاموشــی 
 فرورفتــه و دیگــر خبــری از جبران خســارت 

خریداران ETF های دولت نشد.

جزئیات ترخیص اقلام کرونا و سرم های دپو شده در گمرک

شکاف طبقاتی شدت گرفت وضعیت قرمز داراها
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خاندوزی به بانک ها هشدار داد

بر اقتصاد استان تهران چه گذشت؟

بانک  ها از سرمایه گذاری 
غیرضرور دست بردارند

هنر و غذا در قعر جدول

هشدار نسبت  به 
ورشکستگی  صنعت 

باشگاه داری

همچنان باید 
از اجتماعات 
دوری کرد

رئیس جمهوری:

صفحه2
kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

اثرات سوء 
بنگاه داری بانک ها

بنگاه داری بانکها مسئله ای 
است که باعث شد قوانینی 
در جهت تعدیل آن و هدایت 
بانکها به ســمت بانکداری 
تصویب و ابلاغ شــود.اما در عمل با وجود جرایم 
سنگین و مهلت سه ماهه اتفاق خاصی نیفتاد. دلیل 
این امر هم افزایش بدهی دولت به بانکها و موضوع 
تحریم ها بود. به گونه ای که سنگینی بدهی دولت 
موجب شد حتی بر خلاف قانون، دولت سهام خود 

در پالایشگاه های...

  حســین محمودی اصل، 
کارشناس اقتصادی 
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۵.۵ میلیون نفر 
در انتظار شغل

عطش بانک ها 
برای بنگاه داری

چرا بورس رشد نمی کند؟

تشدید  خروج  سرمایه  از  بورس
صفحه3

صفحه2

رکود  سنگین  در  بازار  مسکن
میانگین   قیمت   مسکن   در   مهرماه  ۰.2   درصد   افت   کرد

گزارش   بانک   مرکزی   از کاهش   ارزش   واقعی مسکن   حکایت   دارد

در راســتای تاکید برنامه ششم توسعه کاهش نرخ 
بیکاری، یکی از برنامه های ســید ابراهیم رئیسی، 
ایجاد یک میلیون شغل در سال است که مقرر شده 
ظرف چهار ســال، چهار میلیون شــغل راه اندازی 
شود. عبدالملکی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در این رابطه می گوید: مقرر شــد یــک میلیون و 
۸۵۰ هزار فرصت شــغلی با همکاری دستگاه ها و 
بخش خصوصی تا پایان ســال ۱۴۰۱ فراهم شود.  
با دســتور رئیس جمهور و اهمیت موضوع اشتغال 
مقرر شد ماه آینده نیز جلسه شورای عالی اشتغال 
برگزار شــود. پیش از این ولی اســماعیلی، رئیس 
کمیسیون اجتماعی مجلس و عضو شورای عالی کار 
 هم از اشتغالزایی یک میلیونی در سال خبر داده بود. 

بر اساس آمار منتشر شده...

از یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد مسکونی خالی که 
وزارت راه و شهرسازی شناسایی کرده بخش قابل 
توجهی از آنها متعلق به بانکها است که تعداد دقیق 
آن اعلام نشده است. گفته می شود این املاک برای 
کسب سود خریداری یا ساخته شده است. در این 
خصوص معاون امور بانکی و بیمــه وزارت اقتصاد 
درباره آخرین وضعیت فــروش مازاد اموال بانک ها 
می گوید: طبق بررسی های انجام شده برآورد ما از 
املاک مازاد بانک ها چیزی حدود ۹۰ هزار میلیارد 
تومان است که این ۹۰ هزار میلیارد تومان املاک 
مازاد فقط مربوط بــه ۱۲ بانک دولتی و اصل چهل 
و چهاری- یعنی صادرات، ملت و تجارت- اســت. 
فروش اموال مازاد بانک ها و خروج از بنگاه داری زیر 

نظر وزارت امور اقتصادی...



اقتصاد2
ایران وجهان

رئیسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:
همچنان باید از اجتماعات دوری کرد

رئیس جمهور با اشــاره به اهمیت و نقش فضای 
علمی و آموزشی کشــور در پویایی جامعه گفت: 
وزارت بهداشت، با همکاری وزارتخانه های علوم 
و آموزش و پــرورش، طــوری برنامه ریزی کند 
تا مــدارس و دانشــگاه ها از اوایــل آذرماه طبق 

شیوه نامه ها به صورت حضوری بازگشایی شوند.
به گزارش ایسنا، آیت الله ســید ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور روز شــنبه در جلســه ستاد ملی 
مقابله با کرونا، با تاکید بر اینکه به رعایت اصول و 
شیوه نامه های بهداشتی همچنان باید مورد توجه 
جدی مردم باشد، افزود: در مسیر مقابله و غلبه بر 
بیماری کرونا، حساس بودن نسبت به رعایت موارد 
بهداشتی ضرورت اجتناب ناپذیر است. همچنان 
باید از اجتماعات و هر آنچه امکان ابتلاء به بیماری 

را افزایش می دهد، دوری کرد.
رئیس جمهور با اشــاره به اهمیت و نقش فضای 
علمی و آموزشی کشــور در پویایی جامعه تاکید 
کرد: با توجه به انجام واکسیناسیون دانش آموزان 
بالای ۱۲ ســال و دانشــجویان، از اوایل آذرماه 
می توان برای بازگشایی مراکز آموزشی با رعایت 

شیوه نامه های بهداشتی اقدام کرد.

هشدار نســبت  به ورشکستگی  
صنعت باشگاه داری

بررسی های مرکز پژوهش های مجلس نشان می دهد 
تغییر کاربری باشگاه های ورزشی تحت تاثیر شیوع 
کرونا شــتاب گرفته و مربیان و کارکنان باشگاه ها 
بیکار شده  اند. مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی 
به واکاوی وضعیت اقتصادی باشــگاه های ورزشی 
در دوران کرونا پرداخته است. این مرکز با تاکید بر 
اینکه تمایل بخش خصوصی برای سرمایه گذاری در 
حوزه ورزش به میزان چشمگیری کاهش یافته است 
گزارش داده از زمان شیوع کرونا تاکنون ۶ هزار باشگاه 
در سطح کشور تعطیل شده یا تغییر کاربری داده اند و 
جمعیت ورزشکاران سازمان یافته از ۳ میلیون و ۵۰۰ 
هزار نفر به حدود یک میلیون نفر کاهش یافته است.
این شرایط به این معناست که صنعت باشگاه داری 
ایران مستقیماً با خطر ورشکســتگی روبه رو شده 
اســت.  به همین دلیل مرکز پژوهش های مجلس، 
بخشودگی اجاره اماکن ورزشی توسط وزارت ورزش 
و جوانان، کارشناسی مجدد اجاره بهای سال ۱۴۰۰ و 
تأمین تنفس یکساله برای بازپرداخت وام ها و برگزاری 
لیگ آمادگی جسمانی آنلاین ازسوی شهرداری های 
سراسر کشــور را ازجمله راهکارهای اثربخش برای 
خروج از وضعیت کنونی دانسته است. بر اساس این 
گزارش حدود ۲۹ هزار باشــگاه ورزشی به صورت 
آماتور و حرفه ای در ســطح کشور فعالیت دارند که 
طبق آمار رسمی ارائه شده ازســوی وزارت ورزش 
و جوانان ۲۵ هزار ۷۸۲ باشــگاه دارای مجوز رسمی 
هســتند و حدود ۱۵۰ هزار نفر به عنوان مربی )زن 
و مرد( مشغول به کار هســتند. مرکز پژوهش ها در 
بررسی خود تخمین زده اگر به صورت میانگین هر 
باشگاه حداقل ۱۰ پرسنل )زن و مرد( را در رده های 
مختلف اداری استخدام کرده باشد باشگاه ها نزدیک 
به ۲۵۰ تا ۳۰۰ هزار نفر پرسنل فعال دارند که حدود 
۱۵ ماه است با تصمیم های ستاد پیشگیری و مقابله با 
کرونا تعطیل شده اند. لذا این افراد با تعطیلی باشگاه ها 
 شغل و منابع مالی خود را از دست داده و به طور کامل 

بیکار شده اند. 

۳ در یک؛ طرح تسهیلاتی جدید 
بانک مهر ایران

بانک مهر ایران طرح جدیــدی را ارائه کرده که بر 
اساس آن می توانید سه بار وام قرض الحسنه دریافت 
 کنید. به گزارش روابط عمومی بانک مهر ایران، با 
توجه به نرخ تورم و وضعیت معیشتی و اقتصادی 
مردم، این بانک طرح »۳ در یک« را ارائه کرده که 
شخص را قادر می ســازد سه بار وام قرض الحسنه 
دریافت کند. در این طرح متقاضیان به واســطه 
تودیع مبلغــی در چارچوب ســپرده بانکداری 
اجتماعی شــعب می توانند از ۳ فقره تسهیلات 
بانک مطابق شــرایط و ضوابط مربوطه بهره مند 
شوند. تسهیلات اول معادل مبلغ واریزی شخص 
به صندوق اجتماعی بانک خواهد بود. تسهیلات 
دوم که همزمان با تسهیلات اول پرداخت می شود، 
معادل ۵۰ درصد مبلغ واریزی شخص و حداکثر 
۵۰۰ میلیون ریال اســت که به صاحب سپرده یا 
بستگان درجه یک وی تعلق می گیرد. بعد از تسویه 
این دو وام و با احتساب امتیاز حاصل از بازگشت 
اقساط تسهیلات بانکداری اجتماعی، وام سوم نیز 
تا سقف مجاز بانک به صاحب سپرده یا افراد معرفی 

شده از طرف وی پرداخت می شود.

خبر

در مهرماه امســال، تعداد 
معاملات مســکن در شهر 
تهران ۲۹,۸ درصد از ماه 
قبل کمتر بــوده و باوجود 
رشــد ۳.۷ درصــد نــرخ 
تورم مصرف کننده، میانگین قیمت مســکن ۰.۲ 
درصد افت کرده اســت. گزارش اداره بررسی ها و 
سیاســت های اقتصادی بانک مرکزی از تحولات 
بازار مسکن شهر تهران در مهرماه ۱۴۰۰ از تداوم 
رکود ســنگین در این بازار و کاهش ارزش واقعی 

مسکن حکایت دارد.
بر اســاس آمارهای بانک مرکزی در مهرماه سال 
۱۴۰۰، تعداد معاملات آپارتمان های مســکونی 
شهر تهران به ۵ هزار و ۴۷۱ واحد مسکونی رسید 
که نســبت به ماه قبل ۲۹,۸ و نسبت به ماه مشابه 

سال قبل ۳۶.۸ درصد کاهش نشان می دهد.
همچنین در مــاه مورد گزارش، متوســط قیمت 
خریدوفروش یک مترمربع زیربنای واحد مسکونی 
معامله شــده از طریق بنگاه های معاملات ملکی 
شهر تهران ۳۱ میلیون و ۶۳۱ هزار تومان بوده که 
نسبت به ماه قبل ۰,۲ درصد کاهش نشان می دهد.

حجم معاملات مسکن
بررســی توزیع تعداد واحدهای مسکونی معامله 
شده در شــهر تهران به تفکیک عمر بنا در مهرماه 
سال ۱۴۰۰ حاکی از آن است که از مجموع ۵ هزار 
و ۴۷۱ واحد مســکونی معامله شــده در مهرماه، 
واحدهای تا ۵ ســال ساخت با ســهم ۳۳ درصد 
بیشترین سهم را به خود اختصاص داده اند. سهم 
مذکور در مقایسه با مهرماه سال قبال حدود ۴ واحد 
درصد کاهش یافته و در مقابل به سهم واحدهای 
با قدمت بالا در گروه های »۶ تا ۱۰«، »۱۱ تا ۱۵« 

و»بیش از ۲۰ سال ساخت« افزوده شده است.
توزیع تعداد معاملات انجام شده برحسب مناطق 
مختلف شــهر تهران در مهرماه ســال ۱۴۰۰ نیز 
حاکی از آن است که از میان مناطق ۲۲ گانه شهر 
تهران، منطقــه ۵ با ســهم ۱۴,۵ درصدی از کل 
معاملات، بیشترین تعداد قراردادهای مبایعه نامه 
را به خود اختصاص داده اســت. همچنین مناطق 
۲ و ۱۰ به ترتیب با اختصاص سهم های ۹.۹ و ۹.۲ 

درصدی در رتبه های بعدی قرار گرفته اند.
درمجموع ۷۳,۷ درصد از کل تعداد معاملات انجام 
شده در شهر تهران در مهرماه سال ۱۴۰۰ مربوط 

به ۱۰ منطقه شــهر )به ترتیب بیش ترین فراوانی 
شــامل مناطق ۵،۲،۱۰،۴،۷،۸،۱۴،۱۵،۱ و ۱۱( 
بــوده و ۱۲ منطقه باقیمانــده ۲۶.۳ درصد از کل 

تعداد معاملات را به خود اختصاص داده اند.

تحولات قیمت بازار مسکن تهران
در مهرمــاه ســال ۱۴۰۰، متوســط قیمت یک 
مترمربع زیربنای واحد مســکونی معامله شده از 
طریق بنگاه های معاملات ملکی شــهر تهران ۳۱ 
میلیون و ۶۳۱ هزار تومان بوده که نســبت به ماه 
قبل ۰,۲ درصد کاهش و نسبت به ماه مشابه سال 

قبل ۱۸.۴ درصد افزایش نشان می دهد.
در میان مناطــق ۲۲ گانــه شــهرداری تهران، 
بیشترین متوســط قیمت یک مترمربع زیربنای 
مسکونی معامله شــده معادل ۶۹ میلیون و ۶۷۰ 
هزار تومان به منطقه ۱ اختصاص داشته که نسبت 
به مشابه سال قبل ۲۲,۵ درصد رشد داشته است. 
در مقابل کمترین متوســط قیمت یک مترمربع 
زیربنای مسکونی معامله شده معادل ۱۵ میلیون 
و ۱۴۴ هزار تومان به منطقه ۱۸ تعلق داشــته که 
نسبت به ماه مشابه سال قبل ۲۱.۹ درصد افزایش 

نشان می دهند.

توزیع فراوانی تعداد معاملات برحسب 
قیمت یک مترمربع بنای واحد مسکونی

توزیع فراوانی تعداد واحدهای مســکونی معامله 

شده برحســب قیمت یک مترمربع بنا در مهرماه 
ســال ۱۴۰۰ حاکی از آن اســت کــه واحدهای 
مســکونی در دامنه قیمتی »۱۵ تا ۲۰« میلیون 
تومان به ازای هر مترمربع بنا با ســهم ۱۷ درصد، 
بیشترین سهم از تعداد معاملات شهر تهران را به 
خود اختصاص داده است و دامنه های قیمتی »۲۰ 
تا ۲۵۰« و »۲۵ تا ۳۰« میلیون تومان به ترتیب با 
سهم های ۱۵,۹ و ۱۲.۱ درصد در رتبه های بعدی 

قرار گرفته اند.
در این ماه، توزیع حجــم معاملات به گونه ای بوده 
اســت که ۶۰ درصد واحدهای مسکونی با قیمتی 
کمتر از متوسط قیمت هر مترمربع واحد مسکونی 
شهر تهران )۳۱ میلیون و ۶۳۱ هزار تومان( معامله 

شده اند.

توزیع فراوانی تعداد معاملات برحسب 
سطح زیربنای هر واحد مسکونی

توزیع فراوانی تعداد واحدهای مســکونی معامله 
شده برحسب ســطح زیربنای هار واحد مسکونی 
در مهرماه سال ۱۴۰۰ نشــان می دهد، بیشترین 
سهم از معاملات انجام شده به واحدهای مسکونی 
با زیربنای »۵۰ تا ۶۰« مترمربع با سهم ۱۶ درصد 
اختصاص داشته اســت. واحدهای دارای زیربنای 
»۶۰ تا ۷۰« و »۷۰ تــا ۸۰« مترمربع به ترتیب با 
ســهم های ۱۴,۲ و ۱۳.۶ درصــدی در رتبه های 
بعدی قــرار گرفته انــد. درمجمــوع در این ماه، 

واحدهای مسکونی با ســطح زیربنای کمتر از ۸۰ 
مترمربع، ۵۷.۴ درصد از معاملات انجام شده را به 

خود اختصاص دادند.

توزیع فراوانی تعداد معاملات برحسب 
ارزش هر واحد مسکونی

در مهرمــاه ســال ۱۴۰۰، توزیع فراوانــی تعداد 
واحدهای مسکونی معامله شــده برحسب ارزش 
هر واحد حاکی از آن است که در میان دامنه های 
قیمتی مــورد بررســی، واحدهای مســکونی با 
ارزش »یک تا ۱,۵ میلیارد تومان« با ســهم ۱۹.۳ 
درصد، بیشترین ســهم از معاملات انجام شده را 
به خود اختصاص داده اند. واحدهای دارای ارزش 
»۵۰۰ میلیــون تومان تا یک میلیــارد تومان« و 
»۱.۵ تا ۲ میلیارد تومــان« به ترتیب با اختصاص 
ســهم های ۱۶.۹ و ۱۱.۵ درصــدی در رتبه های 
بعدی قرار گرفته اند. درمجموع در این ماه، حدود 
۴۹.۵ درصد از معاملات به واحدهای مســکونی 
 بــا ارزش کمتــر از ۲ میلیارد تومــان اختصاص 

داشته است.

تحولات اجاره بهای مسکن
بررسی شــاخص کرایه مســکن اجاری در شهر 
تهران و کل مناطق شهری در مهرماه سال ۱۴۰۰ 
نشان دهنده رشــد به ترتیب معادل ۴۸,۴ و ۵۱.۳ 

درصد نسبت به ماه مشابه سال قبل است.

گزارش بانک مرکزی از کاهش ارزش واقعی مسکن حکایت دارد

رکود  سنگین  در  بازار  مسکن

چرا بورس رشد نمی کند؟
تشدید خروج سرمایه از بورس

در معاملات روز گذشــته برای نهمین روز متوالی 
ارزش خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار 
منفی شد و بیشترین خروج پول حقیقی به سهام 
فجهان )شــرکت مجتمع جهان فولاد سیرجان( 
اختصاص داشت که ارزش تغییر مالکیت حقیقی به 

حقوقی آن ۵۵ میلیارد تومان بود.
به گزارش اقتصادنیوز اکوایــران، در معاملات روز 
گذشته، شنبه هشــتم آبان ۱۴۰۰، شاخص کل 
بورس پایتخت نسبت به روز چهارشنبه ۱۸ هزار و 
۲۲۶ واحد افت کرد و به رقم یک میلیون و ۳۷۵ هزار 
واحد رسید. بدین ترتیب شاخص کل سطح حمایت 

یک میلیون و ۳۸۰ هزار واحد را نیز از دست داد.
همچنین محمد آرام بنیار، کارشناس بازار سرمایه 
دربــاره علت افت شــاخص بــورس در اولین روز 
معاملاتی به تجارت نیوز گفــت: علت اصلی که در 
هفته های گذشــته باعث افت شاخص شده است 
انتخاب نشدن مدیران شرکت های بزرگ است. با 
وجود کلیه اخبار مثبت در حوزه بنیادی بازار و درآمد 
خوب شرکت ها اما روند بازار سهام همچنان منفی 
است. بنابراین تنها علتی که برای پایین بودن حجم 
معاملات می توان در نظر گرفت عدم تایید مدیران 

بورسی به خصوص مدیران بانک ها است.
شاخص هم وزن نیز روز گذشته با کاهش ۶ هزار و ۴۳ 

واحدی در سطح ۳۷۰ هزار و ۴۲۶ واحدی ایستاد. 
همچنین شــاخص کل فرابورس )آیفکس( ۱۹۹ 
واحد پائین آمد و در ســطح ۱۹ هزار و ۶۰۸ واحد 
قرار گرفت. روز گذشته نمادهای »فملی«، »فولاد« 
و »شپدیس« بیشترین تاثیر را در افت شاخص کل 
بورس داشتند.  همچنین سه نماد »اپال«، »کچاد« 
و »آپ« نمادهای بزرگ بازار بودند که بیشترین تاثیر 
مثبت را بر شاخص داشتند.  در فرابورس نیز نمادهای 
»زاگرس«، »ذوب« و »شگویا« بیشترین تاثیر منفی 
را بر شــاخص کل فرابورس داشــتند و »بپاس«، 
»غصینو« و »اتکای« بیشــترین تاثیر مثبت را بر 
شاخص داشتند. در جدول پرتراکنش ترین نمادهای 
بورس فسبزوار صدرنشین است و کیمیاتک و فولاد 
در رتبه های بعدی هستند. در فرابورس نیز فجهان، 

توسن و فرابورس پرتراکنش  ترین نمادها هستند.
 

گروه های قرمزپوش
روز گذشته قیمت سهام تمام نمادهای پالایشی 
گروه فراورده های نفتی، کک و سوخت هسته ای 
کاهش یافت و شاوان، شراز، شنفت، شپاس، ونفت، 
شتران، شبریز، شپنا، شــبندر، شسپا و شبهرن 
یکدست قرمزپوش شــدند.  در گروه های »فلزات 
اساسی«، »خودرو و ساخت قطعات« و »محصولات 
شیمیایی« نیز اغلب نمادها کاهش قیمت داشتند.

نهمین روز خروج سهامداران حقیقی
روز شــنبه برای نهمین روز متوالی ارزش خالص 
تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار منفی شد و 
۹۷۰ میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج شد 
که نسبت به روز چهارشنبه ۴۴ برابر بیشتر -معادل 
۴ هزار و ۳۰۰ درصد- شده است.  در معاملات روز 
گذشته بیشترین خروج پول حقیقی به سهام فجهان 
)شرکت مجتمع جهان فولاد سیرجان( اختصاص 
داشت که ارزش تغییر مالکیت حقیقی به حقوقی آن 
۵۵ میلیارد تومان بود. پس از فجهان، فملی )شرکت 
ملی صنایع مس ایــران( و فولاد )شــرکت فولاد 

مبارکه( بیشترین خروج پول حقیقی را داشتند.

رشد ارزش معاملات 
روز گذشته ارزش معاملات کل بازار سهام به رقم 
۷ هزار و ۵۷۳ میلیارد تومان رســید که نســبت 
به روز   چهارشنبه ۱۸ درصد افزایش یافته است. 
ارزش معاملات اوراق بدهی نیز به ۲ هزار و ۲۸۳ 
میلیارد تومان رسید که ۷۰ درصد کل معاملات 
بازار را تشکیل می دهد. ارزش معاملات خرد نیز 
با رشــد ۹ درصدی نســبت به روز کاری قبل به 
رقم ۴ هزار و ۲۴۲ میلیارد تومان رسید. در پایان 
معامــلات روز گذشــته ارزش صف های خرید 
نســبت به پایان روز کاری گذشــته ۸۷ درصد 
افت کرد و در رقم ۲۱ میلیارد تومان ایســتاد. 
ارز۴cOqSTwwDxrHش صف های فروش 
پایانی بازار نســبت به چهارشــنبه ۶۸ درصد 
افزایش یافت و ۳۳۶ میلیارد تومان شد. نماد ولیز 
)شــرکت لیزینگ ایران( با صف  خرید ۸ میلیارد 
تومانی در صدر جدول تقاضــای بازار قرار گرفت. 
پس از ولیز، نمادهای فروس )شرکت فروسیلیس 
ایران( و سرچشمه )شرکت سرمایه گذاری مس 

سرچشمه( بیشترین صف خرید را داشتند.  
بیشترین صف فروش نیز به نمادخنصیر )شرکت 
مهندسی نصیر ماشین( تعلق داشت که در پایان 
معاملات صف فروش ۲۳ میلیارد تومانی داشت. 
پس از خنصیر، وسرضوی )شرکت سهام عدالت 
استان خراسان رضوی( و برکت )شرکت دارویی 

برکت( بیشترین صف فروش داشتند.

اخبار
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وزیر اقتصــاد با بیــان ایــن کــه بانک ها در 
ســال های پیش رو، باید پیشــقراول گشودن 
جبهه هــای جدیــد در ســرمایه گذاری های 
بزرگ در کشــور باشــد گفت این امر، مستلزم 
 خروج از بخش بزرگی از ســرمایه گذاری های 

غیر ضرور است.
به گزارش اقتصادآنلاین، سید احسان خاندوزی 
در مراسم تکریم و معارفه مدیران عامل سابق و 
جدید بانک سپه، گفت: افزایش سرعت حرکت 
به ســمت عدالت محوری و حمایــت از تولید 
و تحقق کامل بانکــداری بدون ربــا، در صدر 
مطالبات دولت ســیزدهم از نظام بانکی کشور 

قرار دارد.
وزیر اقتصاد با اشاره به نامه اخیر خود به رییس 
کل بانک مرکــزی تصریح کــرد: آنچه در این 
نامه مطرح شــد، مربوط به یکــی از لایه های 
بســیار کوچک حقوق اعتباری و بانکی کشور 
است که متضمن دسترسی فعالان اقتصادی و 
تسهیلات گیرندگان به قرارداد های خود و نحوه 
محاسبه سود ها در سیســتم بانکی، تضامین و 
وثائق، جرائم و ... است که باید به شکلی شفاف، 
 عادلانه و با قابلیــت دادخواهی در اختیار آن ها 

قرار گیرد.
خاندوزی اجرای مصوبات شورای پول و اعتبار 
و تســریع حرکت به ســمت اهداف توسعه ای 
بانکی از جمله خــروج از بنگاهداری غیر ضرور 
و حرکت به سمت ســرمایه گذاری های بزرگ 
را از دیگــر انتظــارات وزارت اقتصــاد از نظام 
بانکی خواند و افزود: بانک ســپه مفتخر است 
به اینکه در زمانی که کشور نیازمند به سرمایه 
گــذاری در پروژه هایی، چــون گل گهر، چادر 
ملو، سیمان هرمزگان، بید بلند و بویژه موضوع 
 انتقال آب از خلیج فارس بود مشــارکت خوبی 

کرده است.
خواســت،  نیــز  بانک هــا  ســایر  از  وی 
توانمندی های خــود را به ســمت پروژه های 
 پیشــران توســعه ای جدیــد در کشــور 

هدایت کنند.
وزیر اقتصــاد در ادامه با اشــاره بــه موفقیت 
بانک ســپه در اجرای طرح ادغــام بانک های 
نظامــی در این بانــک، گفت: بانک ســپه در 
این خصوص، از یــک آزمون بزرگ، ســربلند 

بیــرون آمد؛ گــر چــه می دانیم، ابعــادی از 
 پــروژه ادغام، هنــوز باقــی مانــده و تکمیل 

نشده است.
خاندوزی افزود: باید از همه مدیران بانک های 
ادغامی و بانک ســپه که نهایــت تلاش خود را 
کردند که این پروژه بدون هیچ آســیب جدی 
به سپرده گذاران، سهامداران و سرمایه گذاران 
مدیریت شــده و بــه نتیجه برســد، قدردانی 
کرد و در خواســت من از آقــای ابراهیمی این 
اســت که به شــکلی کار را ادامه دهند که در 
 پایان ســال ۱۴۰۱ شــاهد فیصلــه کامل این 

پروژه باشیم.
وزیر اقتصاد با اشــاره به برخی چالش های مهم 
پیش روی بانک سپه هم گفت: دارایی های غیر 
مولد و بدون بازده، معضلی است که هم در بانک 
سپه و هم در سیستم بانکی کشور وجود دارد، 
اما در بانک ســپه باید با اولویت بیشتری مورد 

توجه قرار گیرد.
خانــدوزی افــزود: چالش هــای حقوقــی 
و مالــی بانک ســپه، بعــد از فراینــد ادغام، 
از دیگر مســایلی اســت کــه بایــد در کوتاه 
 مــدت در اولویــت و مــورد توجــه ویــژه 

قرار گیرد.
وزیر اقتصاد در ادامه به منشــور ۳۱ بندی که 
مورد تأیید مقام معظــم رهبری نیز قرار گرفته 
است اشــاره کرد و گفت: ســرلوحه کار بانک 
در فرایند اصلاح ســاختار، بایــد ابتدا و پیش 
از هر چیز، پیگری و اجرای این منشــور باشد 
به نحوی که بتوانیــم بگوییم در پایان ســال 
۱۴۰۱ محور ها و بند های این منشــور به طور 
 کامل به سرانجام رســیده و پروژه ادغام خاتمه 

یافته است.
خاندوزی در پایان تاکید کرد: اصلاح ســاختار 
کســب و کار بانک ســپه اولویت دیگری است 
کــه در دوران مدیریت جدید ایــن بانک باید 
مورد توجه ویژه قــرار گیرد، به ایــن معنا که 
راهبــرد بانــک به جهــت مدل کســب و کار 
و شــرکت های زیر مجموعه بانــک به نحوی 
باشــد که هــر تصمیمی کــه در ایــن زمینه 
اتخــاذ می شــود، ســایر تصمیم هــا نیــز در 
 شــعاع آن و در ســایه ایــن تصمیم هــا معنا 

پیدا کنند.

اتاق بازرگانی تهران در گزارشــی جدید به بررسی 
وضعیت اقتصادی اســتان تهران در ســال گذشته 
پرداخته که نشــان از افت جــدی فعالیت در حوزه 
خدمات دارد. به گزارش ایســنا، با شــیوع ویروس 
کرونا، حوزه خدمات بیشترین آسیب را دید و هرچند 
محدودیت ها در هفته های گذشته قدری کاهش یافته 
اما همچنان بسیاری از فعالیت ها در حوزه خدمات با 
محدودیت مواجه هستند در این میان، استان تهران 
که بالاترین فعالیت در این بخش را دارد نیز با رشد 

منفی در این حوزه مواجه بوده است.
معاونت بررسی های اقتصادی اتاق تهران با استناد به 
داده های مرکز آمار، گزارشی از وضعیت شاخص های 
کلان اقتصادی استان تهران تهیه و ارائه کرده است. 
این گزارش که نگاهی واقع گرایانه به شاخص هایی 
چون بازار کار، تولیــد ناخالص داخلی، فعالیت های 
اقتصادی و رشــد اقتصادی استان دارد، تحقق رشد 
۷.۶ درصدی در سال ۱۴۰۱ را که برای استان تهران 
هدفگذاری شــده، در  هاله ای از تردید قرار  می دهد.

بنابراین در شرایطی که میانگین رشد سالانه استان 
تهران، طی دهه ۱۳۹۰، حدود ۲.۵ درصد و میانگین 
رشد سالانه، طی بازه زمانی ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۶ حدود 
۳.۹ درصد بوده اســت، تعیین موتورهای محرک و 
عوامل مسلط رشد سال ۱۴۰۱ برای تحقق نرخ رشد 

پیش بینی شده، ضروری عنوان شده است.
این گزارش با اشــاره به ویژگی هــای جغرافیایی و 
جمعیتی استان تهران آورده است: تهران با مساحت 
حدود ۱۳.۵ هزار کیلومتــر مربع و جمعیت ۱۳.۹۷ 
میلیون نفری رتبه ۲۹ام از حیث سطح و رتبه نخست 
از حیث جمعیت را در میان استان های کشور داراست. 
نرخ شهرنشینی در استان تهران ۹۴.۳ درصد بوده در 
حالی که میانگین این نرخ در کل کشور ۷۵.۴ درصد 
است. استان تهران بعد از اســتان قم در رتبه دوم از 

لحاظ نرخ شهرنشینی در کشور قرار گرفته است.
 معاونت بررســی های اقتصادی اتاق تهران در ادامه 
این گزارش آورده است: به اســتثنای نرخ بیکاری، 
سایر مولفه های بازار کار استان تهران در مقایسه با 
میانگین کل کشور، مطلوب نیست. نسبت اشتغال 
در استان در سال ۱۳۹۹ حدود ۳۶.۹ درصد بوده که 
رقم بسیار کمی است. در این سال، از جمعیت فعال 
اقتصادی استان تهران کاسته و در مقابل به جمعیت 
غیرفعال اضافه شد. خروج بخشی از جمعیت از بازار 
کار و پیوستن آنها به جمعیت غیرفعال بیش از همه 

در قالب افزایش تعداد خانه دار و سایر بروز کرده است.
 این گزارش با اشــاره به اینکه تولید ناخالص داخلی 
اســمی اســتان تهران طی دهه ۱۳۹۰ با رشد قابل 
ملاحظه ای همراه بوده و تقریباً ۸ برابر شــده، آورده 
است: تغییرات قابل توجهی به لحاظ سهم استان در 
تولید ناخالص داخلی کشــور اتفاق نیفتاده است. به 
گونه ای که در سال ۱۳۹۹، سهم استان تهران در کل 
تولید ناخالص داخلی کشور با رقم ۱۷۶ هزار میلیارد 
تومان حدود ۲۲.۴ درصد بوده که تقریباً معادل سهم 
آن در سال ۱۳۹۶ است. بالاترین سهم استان از تولید 
ناخالص داخلی کشــور مربوط به سال ۱۳۹۴ با رقم 
حدود ۲۴ درصد است.  بر اساس این گزارش، با تشدید 
تحریم در سال ۱۳۹۷ و همراه شدن آن با همه گیری 
کرونا در دو سال اخیر، روند تولید در کشور مختل شد 
که شدت تاثیر اتفاقات مزبور بر استان تهران طی دو 
ســال ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ کمتر از کل کشور بود ولی در 
ســال ۱۳۹۹ روند تولید استان معکوس و نزولی شد 
در حالی که در کل کشــور صعودی بود. این گزارش 
همچنین به نقش پررنگ استان تهران در ایجاد ارزش 
افزوده کشور در بخش خدمات اشــاره کرده و آورده 
است: بخش خدمات به ویژه در حوزه فعالیت اطلاعات 
و ارتباطات و فعالیت های مالی و بیمه، نقش عمده ای 
در ایجاد ارزش افزوده ایفا می کنند. حدود ۷۹ درصد 
از کل ارزش افــزوده، در حوزه اطلاعات و ارتباطات و 
۶۵ درصد از ارزش افــزوده فعالیت های مالی و بیمه 
توسط اســتان تهران تولید می شود. کمترین سهم 
استان مربوط به استخراج معدن با سهم ۰.۷ درصدی 
و بخش کشاورزی با سهم ۴.۴ درصدی از کل ارزش 
افزوده بخش های مرتبط در کشــور اســت.  در این 
گزارش آمده است که طی دهه ۱۳۹۰ در اغلب سال ها، 
رشد اقتصادی استان تهران هم راستا با رشد اقتصادی 
کشور بوده؛ به این معنا که استان تهران، اغلب به عنوان 
عاملی تعیین کننده در راستای رشد یا تضعیف ارزش 
افزوده کل کشور عمل کرده اســت. به طوری که در 
سال ۱۳۹۹، سهم استان تهران در رشد یک درصدی 
تولید ناخالص داخلی کشور، حدود منفی ۰.۰۱ واحد 
درصد بوده است. مشارکت منفی استان تهران در رشد 
اقتصادی کشور طی این سال، بیش از هر چیز، به دلیل 
رشد منفی فعالیت های خدماتی مربوط به تامین جا و 
غذا و همچنین کاهش ارزش افزوده خدمات مربوط به 
فعالیت های هنری و تفریحی به دلیل شیوع کرونا بوده 

که این استان را به شدت تحت تاثیر قرار داده است.

خاندوزی به بانک ها هشدار داد

بانک  ها از سرمایه گذاری غیرضرور دست بردارند
بر اقتصاد استان تهران چه گذشت؟

هنر و غذا در قعر جدول

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com

قیمت سکه ۸ آبان ۱۴۰۰ به ۱۱ میلیون و ۷۲۰ هزار تومان رسید
قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید شنبه ۸ آبان ۱۴۰۰ در بازار آزاد تهران به ۱۱ میلیون و ۷۲۰ هزار تومان رسید. قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم نیز ۱۱ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان، نیم سکه۶ میلیون و ۱۲۰ هزار تومان، ربع سکه سه میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و سکه یک گرمی دو میلیون و ۲۳۰ هزار تومان است.قیمت هر اونس طلا در 

بازار جهانی نیز ۱۷۸۴ دلار و ۲ سنت و هر گرم طلای ۱۸ عیار یک میلیون و ۱۶۶ هزار و ۴۸۴ تومان است.

بانک ها
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اثرات سوء بنگاه داری بانک ها
حسین محمودی اصل، کارشناس اقتصادی 

بنگاه داری بانکها مسئله ای است که باعث شد قوانینی در جهت تعدیل آن و هدایت بانکها به سمت بانکداری تصویب و ابلاغ شود.اما در عمل با وجود جرایم سنگین و مهلت سه ماهه اتفاق خاصی نیفتاد. دلیل این امر هم 
افزایش بدهی دولت به بانکها و موضوع تحریم ها بود. به گونه ای که سنگینی بدهی دولت موجب شد حتی بر خلاف قانون، دولت سهام خود در پالایشگاههای تهران، تبریز، اصفهان و بندرعباس را به سه بانک بورسی 

انتقال دهد. جالب اینکه همین بانکها که دارای املاک فراوان و بلوکه شده هستند به جای فروش املاک و خروج از بنگاه داری به فروش سهام با ارزش و با بازدهی مناسب اقدام می کنند.
املاک در اختیار بانکها که البته در اختیار چند بانک است، بیش از 121 هزار میلیارد تومان ارزش دارد. بی شــک با عرضه این املاک هم عطش بازار مسکن و هم التهاب آن کاهش می یابد. از سوی دیگر منابع مورد 
نیاز جهت امر بانکداری و ارایه تسهیلات به بخش تولید فراهم خواهد شد. اما بانکها به بهانه های مختلف، از فروش امتناع می کنند. برای فرار از مسئولیت با کارشناسی قیمت بالا و مزایده با قیمت پایه بالا، از موضوع 

فروش سر باز می زنند.
این در حالی است که با فروش برخی دارایی ها و املاک، شرکت های سرمایه گذاری و ساختمانی که بابت همین موضوعات تشکیل شده اند، باید منحل و هیات مدیره های آنها بیکار شوند. طبیعی است به دلیل شکل 
گیری لابی های قدرتمند در چنین حیات خلوت هایی، بانکها و دولت به جهت جلوگیری از فشار مضاعف و گاها به جهت استفاده از این فضای لابی گری ایجاد شده، به فروش املاک و دارایی ها توجه چندانی ندارند. 
برخی از مدیران نیز که علاقمند به این اتفاق هستند به جهت ترس از پاسخگویی به نهادهای نظارتی و اتهام آسیب به بیت المال، که در شرایط تورمی دور از ذهن نیست، ریسک نکرده و اقدام خاصی انجام نمی دهند. 
به نظر می رسد با توجه به وجود سمانه فروش املاک و مستقلات در وزارت اقتصاد، یک گروه مستقل با حضور نمایندگان نهادهای نظارتی می تواند نسبت به ارزش گذاری و فروش املاک بانکها اقدام کند. هرچند این 

اتفاق بایستی در شرایط ثبات بازارها رخ دهد تا منافع بیت المال نیز تضعیف نگردد.
اثر سوء دیگری که املاک بانکها دارد این است که وقتی خود دولت و بانکهای دولتی و شبه دولتی، به احتکار و بلوکه کردن املاک می پردازند، دیگر در مقابل احتکار بانکهای خصوصی یا بخش های خصوصی در حوزه 
مسکن نمی توان اقدام قاطعی انجام داد. به نظر می رسد دولت با فشار در جهت اجرای قانون و تعیین ضرب الاجل می تواند کمک کند تا با فروش املاک بانکها منابع لازم در جهت ارایه تسهیلات ساخت یک میلیون 
واحد مسکونی فراهم شود. چراکه فشار بر بانکها برای ارایه تسهیلات 360 هزار میلیارد تومانی در شرایطی که دولت بدهی سنگین به بانکها دارد نوعی استقراض غیرمستقیم از بانک مرکزی و افزایش نقدینگی و تورم 
است. به نظر می رسد ایجاد یک ستاد برای فروش املاک بانکها هم به کاهش التهاب در بخش مسکن کمک خواهد کرد و هم اینکه نقدینگی لازم در جهت ارایه تسهیلات به ساخت یک میلیون مسکن را بدون ایجاد 

تورم فراهم خواهد کرد.

رییس اتحادیه فروشــندگان دوچرخه، موتورسیکلت 
و لوازم یدکــي تهران اظهار داشــت: صــادرات ما به 
افغانستان، عراق و برخي کشــورهاي دیگر بود که آنها 
هم به موتورســیکلت هاي چیني رو آورده اند. واردات 
موتورسیکلت ما نیز بیشتر از کشور چین است، امیدواریم 
که تحریم ها برداشته شود تا بتوانیم از کشورهایي مانند 

هند، مالزي و اندونزي موتور سیکلت وارد کنیم.
محمد خادم منصوري در مورد آخرین وضعیت بازار موتور 
ســیکلت اظهار کرد: از آنجا که مردم در وضعیت فعلي 
چندان به خرید موتورسیکلت رو نمیآورند، اگر موتور آنها 
دچار مشکل شد سعي میکنند تنها پول خرید قطعات 
یدکي را پرداخت کرده و موتورسیکلت خود را تعمیر و 
استفاده کنند. امیدواریم که اقتصاد کشور رونقي پیدا کند 
تا موتورسیکلت قیمت مناسبي پیدا کرده و مردم بتوانند 
خرید کنند. وي افزود: وقتي تقاضا براي یک محصول 
وجود نداشته باشد طبیعي است که افزایش قیمت هم 
پیدا نکند. کارخانههاي موتور سیکلت یک زماني نزدیک 
به ۷00 تا ۸00 هزار موتورسیکلت تولید میکردند. امروز 
این آمار به 1۵0 هزار دستگاه کاهش پیدا کرده است، 
1۵0 هزار موتورسیکلت براي سرتاسر کشور اصلا رقم 
قابل توجهي نیست، از این میان هم بخشي در فروشگاهها 

میماند و شاید تنها نصف آن به فروش برسد.

منصوري با اشاره به مشکلات تولیدکنندگان خاطرنشان 
کرد: کارخانههاي موتورسیکلت واقعا با مشکل مواجه 
هستند. امیدواریم که از تولید حمایت شود تا بتوانند از 
این وضعیت خارج سوند، هر کارخانه بین 200 تا 300 نفر 
پرسنل دارد که باید حقوق آنها تامین شود. اگر این اتفاق 
نیافتد اینها هم به آمار بیکاري اضافه میشوند. به هرحال 
فعلا کارخانهداران با چنگ و دندان کارخانههاي خود را 
حفظ کرده و تولید میکنند. کارخانهها از چند وقت پیش 
رو به فروش اقساطي آوردند ولي وقتي شخص مجبور 
اســت بخش زیادي از حقوق خود را براي قسط موتور 
پرداخت کند، براي خرید اقدام نمیکند. با این حال فروش 
اقساطي وضع بهتري نسبت به فروش نقدي دارد اما باز 

وضعیت راضیکنندهاي ندارد.
رییس اتحادیه فروشندگان دوچرخه، موتورسیکلت و 
لوازم یدکي تهران در ادامه گفت: نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته تقاضاي موتور ســیکلت 30 تا ۴0 درصد 
کمتر شده اســت، در این مدت قیمتها افزایش خاصي 
نداشته اما کاهش هم ندارد که علت آن هم هم قیمت 
تمام شده است. در یک سال اخیر اگر هم افزایش قیمتي 
بوده بسیار ناچیز است، براي مثال موتور سیکلتي که 23 
یا 2۴ میلیون تومان قیمــت دارد حدود 3 تا ۴ میلیون 

تومان گرانتر شده است.

رئیس اتحادیه بارفروشــان تهران گفت: گوجه فرنگي 
بوته اي و گلخانه اي به کشــورهاي حوزه خلیج فارس 
به صورت قانوني صادر مي شــود. مصطفي دارایي نژاد 
درباره وضعیت بازار میوه وتره بار و علت کمبود گوجه 
فرنگي در بازار، گفت: برداشت گوجه فرنگي دشت قزوین 
در حال اتمام بوده و گوجه شیراز تازه برداشت شده است 
بنابراین دیگر مشــکلي در زمینه عرضه گوجه فرنگي 
نداریم و حدود 10 الي 1۵روز دیگر مشکل کمبود گوجه 
فرنگي نیز برطرف مي شود. وي افزود: گوجه شیرازي 
در میدان تره بار ۸ الي ۹ هزارتومان است و گوجه دشت 

قزوین نیز6 الي ۷هزار تومان فروخته میشود.
دارایي نژاد اظهــار کرد: در حــال حاضرگوجه فرنگي 

بوتهاي و گلخانه اي به کشــورهاي حوزه خلیج فارس 
به صــورت قانوني صادر مي شــود.  رئیــس اتحادیه 
بارفروشــان تهران گفت: درزمینهنارنگــي، پرتقال و 
کیوي مشــکلي نداریم و این در حالي است که میزان 
تولید مرکبات استان مازندران2میلیون و600هزارتن 
بوده و تولید سیب۴میلیونو۵00هزارتن است همچنین 
حدود200هزارتن کیوي در آســتارا و استان مازندران 
تولید شده اســت. وي بیان کرد: کمبودي در پرتقال، 
نارنگي و سیب نداریم به طوریکه هرسال سیب و پرتقال، 
براي شب عید ذخیره مي شــود، ولي امسال به دولت 
پیشــنهاد کردیم که وارد ذخیره سازي نشود تا عرضه 

افزایش پیدا کند و مشکلي براي مردم رخ ندهد.

رئیس اتحادیه آموزشگاه هاي رانندگي استان تهران پایین 
بودن نرخ مصوب اتحادیه را از جمله مشکلات بسیار عمده 
اتحادیه خواند و گفت: در حال حاضر پایین بودن نرخ ارائه 
خدمات و آموزش رانندگي از تمامي مشــاغلي که در آن 
تدریس صورت مي گیرد بسیار پایین تر است و کفاف هزینه 
هاي معمول زندگي را هم نمي دهــد در حالي که مربي 

رانندگي از وسیله نقلیه خود براي تعلیم استفاده مي کند.
فرهاد حقیقي رئیس اتحادیه آموزشگاه هاي رانندگي استان 
تهران با بیان مطلب فوق اظهار داشت: وسیله نقلیه در طول 
آموزش از استهلاک بالایي برخوردار مي شود. تمام هزینه 
هاي استهلاک خودرو بر عهده راننده است در حالي که در 
آمد مربي رانندگي بسیار نازل و کم مي باشد و کفاف هزینه 
هاي معمول زندگي فرد را هم نمي دهد وي بیان داشت: 
متاسفانه به دلیل اختلافات بسیار زیادي که میان اعضاي 
این اتحادیه در سالهاي گذشته وجود داشت اعضاي اتحادیه 
تحت ســیطره دیگر ارگان ها قرار داشــته؛ بنابراین نمي 
توانست براي خود اساسنامه مجزایي داشته و نرخ مشخصي 
را اعلام نماید. در حال حاضر پایین بودن نرخ ارائه خدمات و 
آموزش رانندگي از تمامي مشاغلي که در آن تدریس صورت 
میگیرد بسیار پایینتر است.حقیقي تاکید کرد: در مقایسه 
با دیگر مشاغل که تعلیم در آن رواج دارد مهارت آموزش 
رانندگي بسیار مظلوم واقع شده است. مهارتي که بسیاري از 

افراد از این طریق مي توانند نان آور خانواده باشند.
رئیس اتحادیه آموزشگاه هاي رانندگي استان تهران افزود: 
معلم راهنمایي و رانندگي با تمام عشق و علاقه به دانش 
پذیر خود تعلیــم رانندگي مي دهد امــا در مقابل صرف 
زمان و استهلاک وسیله نقلیه خود پول برابري را دریافت 
نمي کند؛ بنابراین انگیزه بســیاري از افــراد در آموزش 
 رانندگي بسیار تقلیل پیدا کرده ما خواستار افزایش نرخ 
 آموزشــگاه هاي رانندگي براي تعلیم و تربیت رانندگان 

حرفه اي در آینده هستیم.
وي تعلیم رانندگي را از اصولي ترین و مهمترین موضوعات 
زندگي هر فردي براي به دست آوردن یک مهارت کامل در 
زندگي دانسته و ادامه داد: بسیاري از مهارت ها با هزینه هاي 
بالا چندین بار در زندگي افراد مورد آموزش قرار مي گیرند؛ 

اما افراد تنها یک بار در طول سال زندگي خود براي آموزش 
به آموزشگاه هاي رانندگي مراجعه مي کنند؛ بنابراین با 
توجه به هزینه کمي که متقبل مي شوند در تمام طول عمر 
فقط یک بار است؛ ضمن اینکه مسئولیتي که راننده مربیان 
رانندگي در این حیطه برعهده دارند از دو جنبه کاملا باید 
مورد توجه قرار گیرد اول مهارت در کنترل خودرو و دوم 
آموزش به مهارت پذیر براي کنترل خود به هنگام رانندگي.
حقیقي تاکید کرد: این مسولیت خطیر با توجه به نرخ پایین 
آن بسیار کم و اندک است. اکثر مربیان رانندگي تنها با عشق 
به آموزش به این شــغل گرایش دارند. در مقایسه با دیگر 
مربیان در مهارت هاي دیگر بسیار کم و اندک است، به گونه 

اي که مخارج زندگي اولیه را هم پوشش نمي دهد.
وي در ادامه با تاکید بر اینکه آموزش مهارت رانندگي در 
اولویت بسیاري از امور باید قرار گیرد بیان داشت: اگر جاده 
ها و اتوبان هاي شهري توسط رانندگان با مهارت بالا اداره 
شود از ترافیک بسیار کمتري برخوردار مي شویم. اگر ما 
رانندگاني با مهارت بالا تربیت کنیم قطعاً تصادفات جادهاي 
و حوادث جاده هاي ما بسیار کمتر خواهد شد. متاسفانه 
طي سال هایي که کانون توسط افراد صاحب نظر این رشته 
اداره نمي شد تعداد بسیار زیادي افراد با مهارت هاي بسیار 
پایین تر وارد ترددهاي شهري شدند. بسیاري از ترافیک ها 
و تصادفات رانندگي به دلیل عدم مهارت رانندگي خودرو 
است. از مسئولان تقاضامندم تا دست یاري این اتحادیه را 
در بالا بردن سطح ارتقاي حقوق مادي اعضاي این اتحادیه 
بفشارند. حقیقي در ادامه ضمن معرفي اعضاي هیئت مدیره 
اتحادیه آموزشــگاه هاي رانندگي استان تهران متشکل 
از علي حیدري نایب رئیــس اول، علیرضا ابراهیمي نایب 
رئیس دوم، احمد مختاري دبیر، مهدي طاهرپور خزانه دار 
و امیر تیموري بازرس بیان داشت: در حال حاضر اتحادیه 
آموزشگاه هاي رانندگي با 2۷0 عضو در شهرهاي تهران، 
شمیرانات، شهرري، لواسان پاکدشت، فیروزکوه، دماوند، 
اسلامشهر، بهارستان، شهریار، شهرک اندیشه، رودهن، 
بومهن و رباط کریم پروانه کسب صادر کند که از این تعداد، 
تمرکز 1۷0 آموزشگاه رانندگي در شهر تهران مي باشد و 

مابقي در دیگر شهرستان ها در حال فعالیت هستند.

رئیس هیات مدیره انجمن صنفی گاوداران ایران شرایط 
تامین نهاده های دامی را همچنان نامطلوب عنوان کرد 
و گفت: دولت باید برای این مساله تدبیر جدی بیندیشد. 
ســید احمد مقدســی درباره آخرین وضعیت تأمین 
نهاده های دامی مورد نیاز تولیدکنندگان گفت: سهمیه 
نهاده دامداری های صنعتی تا 1۵ مهرماه تسویه شده 
است. وی اضافه کرد: سهمیه کنجاله سویای 1۵ تا 30 
مهر ماه نیز در سامانه بازارگاه بارگذاری شده و دامداران 
نیز آن را خریداری کرده اند اما بارگیری نشده و به دست 
آنان نرسیده است همچنین جو و ذرت نیز اصلاً بارگذاری 
نشده است. مقدسی مشکل را تأمین ارز از سوی بانک 
مرکزی عنوان کرد و گفت: هم اکنــون در ماه آبان قرار 
داریم اما هنوز دامداران مطالبات نهاده ای مهرماه خود را 
دریافت نکرده اند و باتوجه به اینکه ما با موجود زنده سر و 

کار داریم، نمی توانیم به دام ها بگوییم که منتظر تأمین 
ارز باشید. وی ادامه داد: به همین دلیل دامداران مجبور 
به تأمین نهاده های دامی از بازار آزاد با 2 تا 3 برابر قیمت 
مصوب آن هستند. مقدسی با تاکید بر اینکه بانک مرکزی 
باید هر چه سریع تر اقدام به تأمین ارز مورد نیاز نهاده های 
دامی کند، گفت: اگر دولت تدبیری برای این مســاله 
نیندیشد تولید ملی آسیب جدی خواهد دید. وی ادامه 
داد که وضعیت دامداری های سنتی و روستایی و پروار 
بندی ها بسیار نامطلوب تر از دامداری های صنعتی است 
و آنان در تنگنای بیشتری قرار دارند. وی درباره اینکه 
آیا قرار است از این دام ها برای تأمین ذخایر استراتژیک 
گوشت کشور استفاده شود؟، افزود: برای تأمین ذخایر 
اســتراتژیک و مازاد آن نیز صادر می شود ضمن اینکه 

خرید این دام ها قرار است از هفته جاری آغاز شود.

در راســتای تاکید برنامه 
ششم توسعه کاهش نرخ 
بیکاری، یکی از برنامه های 
سید ابراهیم رئیسی، ایجاد 
یک میلیون شغل در سال 
است که مقرر شده ظرف چهار سال، چهار میلیون 
شغل راه اندازی شود. عبدالملکی، وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی در این رابطه می گوید: مقرر شــد 
یک میلیون و ۸۵0 هزار فرصت شغلی با همکاری 
دســتگاه ها و بخش خصوصی تا پایان سال 1۴01 

فراهم شود. 
با دســتور رئیس جمهور و اهمیت موضوع اشتغال 
مقرر شد ماه آینده نیز جلسه شورای عالی اشتغال 
برگزار شــود. پیش از این ولی اســماعیلی، رئیس 
کمیسیون اجتماعی مجلس و عضو شورای عالی کار 
هم از اشتغالزایی یک میلیونی در سال خبر داده بود. 
بر اساس آمار منتشر شده سه تا  پنج میلیون بیکار 
بلند مدت در کشور داریم که نیازمند توجه و ارایه 

راهکار برای ورود به بازار کار هستند. 
البته با شیوع کرونا حدود دو میلیون نفر بیکار شدند، 
اما تعدادی از کارفرمایان هم با تغییر کســب و کار، 
اقداماتی انجام دادند که نیروی کار بیکار نشود. این 
کارفرمایان خارج از حیطه دولت بودند. مشکلات 
اشتغال ریشه در تولید و موانع کسب و کار و موانعی 
که دولت می تواند تسهیل کند دارد. باید قوانین و 

یارانه ها در مسیر و گسترش کسب و کارها باشد.
ایجاد یک میلیون شغل در سال یکی از وعده های 
انتخاباتی ابراهیم رئیســی بود که حالا با روی کار 
آمدن او به عنوان یکی از اهداف اصلی تیم اقتصادی 
دولت سیزدهم مطرح است. در همین رابطه وزیر کار 
بارها بر نقش وزارت کار در تحقق این هدف تاکید 
داشته است. عبدالملکی وزارت کار را متولی این امر 
دانست و بیان کرد که ریاست شورای عالی اشتغال 
کشور برعهده  شــخص رئیس جمهور است و این 

وظیفه به وزارت کار تنفیذ شده است.

این در حالی اســت که در رتبه بندی بانک جهانی 
که هر ساله اعلام می شود، در سال 2020 از 1۹0 
کشور دنیا، ایران رتبه 12۷ برای سهولت کسب و کار 
را کسب کرده است. به همین خاطر جزو کشورهایی 
هستیم که شروع کسب و کار به شدت تحت عوامل 
داخلی اســت و موانع و مشکلات عدیده ای دارد. از 
سوی دیگر کسب و کارها به وسیله قوانین دست و 
پاگیر مالیاتی و تامین اجتماعی و دیگر موارد، بعد 
از مقطعی محکوم به شکست هســتند. به همین 
خاطر با اولین چالش، مشــکلات اشــتغال کشور 

ایجاد می شود.
یک کارشناس بازار کار در رابطه با چگونگی تحقق 
ایجاد یک میلیون شغل در ســال در گفت و گو با 
"کسب و کار" گفت: برای اینکه فضای کسب و کار 

کشــور بهبود پیدا کند لازم است بخش خصوصی 
واقعی در کشور ایجاد شود. به عبارتی ایجاد اشتغال 
میلیونی در کشور نیازمند مشارکت مردم، تشکیل 
بخش خصوصی واقعی و واگذار کردن اقتصاد توسط 

دولت است.
حمید حاج اســماعیلی اضافه کرد: یکی از موانع 
جدی و بزرگ در مسیر افزایش ظرفیت های اشتغال 
کشــور، اقتصاد دولتی و خدماتی اســت. اقتصاد 
ایران باید از درآمدهای نفتی و ســلطه دولت جدا 
شود. همچنین اصلاح ساختار اقتصادی باید انجام 
گیرد تا زمینه شکل گیری بخش خصوصی واقعی 
و تسهیل گری در صدور مجوزهای کسب و کارها 

به وجود آید.
این فعال حوزه کار با اشاره به این نکته هر سال به 

دلیل بافت جمعیتی کشور با جمعیتی بیش از یک 
میلیون کارجو و خواهان ورود بــه بازار کار مواجه 
هستیم، اضافه کرد: این در حالی است که در شرایط 
مذکور در سال های اخیر، بخشــی از فرصت های 
شغلی را در کشــور از دســت داده ایم. وی افزود: 
در طی هشت سال گذشــته در حوزه بازار کار ما با 
»پیک کارجویان« مواجه بوده ایم و البته همچنان 
این شرایط را تجربه می کنیم و افراد زیادی به دلیل 
شرایط سنی و پایان تحصیلات دانشگاهی نیازمند 
ورود به بازار کار هستند. طی هشت سال گذشته در 
کشور، حدود چهار میلیون بیکار به ثبت رسیده و 
این طبیعی است که متأثر از شرایط تحریم و کرونا، 
این میزان آمار بیکاران به بــالای ۵.۵ میلیون نفر 

رسیده باشد.

یک میلیون و ۸۵0 هزار شغل ایجاد می شود

۵.۵ میلیون نفر در انتظار شغل!
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

از یک میلیون و 300 هزار 
واحد مســکونی خالی که 
وزارت راه و شهرســازی 
شناسایی کرده بخش قابل 
توجهی از آنهــا متعلق به 

بانکها اســت که تعداد دقیق آن اعلام نشده است. 
گفته می شود این املاک برای کسب سود خریداری 

یا ساخته شده است.
در این خصوص معاون امور بانکــی و بیمه وزارت 
اقتصاد درباره آخریــن وضعیت فروش مازاد اموال 
بانک ها می گوید: طبق بررســی های انجام شــده 
برآورد ما از املاک مازاد بانک ها چیزی حدود ۹0 

هزار میلیارد تومان اســت که این ۹0 هزار میلیارد 
تومان املاک مازاد فقط مربوط به 12 بانک دولتی 
و اصل چهل و چهــاری- یعنی صــادرات، ملت و 

تجارت- است.
فروش اموال مازاد بانک ها و خــروج از بنگاه داری 
زیر نظر وزارت امــور اقتصــادی و دارایی و بانک 
مرکزی، دو موضوعی اســت که رهبــری و دولت 

بر آن تأکید جدی دارند. هفتم دی ســال 13۹3 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی همه بانک ها و 
مؤسســات اعتباری را موظف کردند، در مدت سه 
سال اموال منقول و غیرمنقول مازاد و سهام تحت 
تملک خــود را در بنگاه هایی که فعالیت غیربانکی 
 دارند واگــذار کنند، امــا بانک هــا در اجرای آن 

تعلل کردند.

بانکها با بنگاهداری و تصرف املاک ساماندهی بازار مسکن را با چالش مواجه كرده اند

عطش بانک ها  برای بنگاه داری
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

مردم به جاي تعویض به تعمیر روي آورده اند

کاهش ۶۵ درصدي توليد موتورسيکلت

تامين نهاده های دامی همچنان با چالش همراه است

صادرات گوجه فرنگي بوته اي و گلخانه اي به کشورهاي حوزه خليج فارس

نرخ آموزشگاه هاي رانندگي با هزينه هاي زندگي همخواني ندارد
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در انگلیس؛
گوگل تبليغ رایگان اقدامات ضد كلاهبرداری ارائه 

می كند
گــوگل ۳ میلیــون دلار اعتبــار رایــگان بــرای تبلیغ ســرویس های 
ضدکلاهبرداری و حمایت از مشتری به »مرجع راهبرد امور مالی انگلیس« 
ارائه کرده است. البته با وجود درخواست های نمایندگان پارلمان انگلیس، 
این شرکت از افشای مبلغی که این ســازمان ناظر قبلًا برای تبلیغات در 

پلتفرم هزینه کرده بود، خودداری کرده است.
مقامات »مرجع راهبر امور مالی انگلیس« از شرکت های فناوری انتقاد کرده 
بودند زیرا آنها از شرکت هایی که تبلیغات می فروشند، پول دریافت می کنند 
و از سوی دیگر از این سازمان نیز برای تبلیغات علیه چنین شرکت هایی 
نیز هزینه دریافت می کنند. در همین راستا اعضای کمیته منتخب خرانه 
داری در پارلمان انگلیس )Treasury Select Committee( از گوگل 
و فیس بوک دربــاره مبلغی که از تبلیغات دریافــت می کنند و همچنین 
اقداماتی که برای مقابله با محصولات غیرقانونی انجام می دهند، سوالاتی 

پرسیده است.
فیس بوک به این ســوال که آیا هزینه تبلیغ محصولات مالی که از سوی 
FCA تأیید نشــده اند یا خیر را دریافت کرده، پاســخی نداده است. اما 
گوگل اعلام کرد سیستمی داوطلبانی ایجاد کرده که فقط سرویس های 
مورد تأیید FCA را تبلیغ می کند. هرچند در این مورد استثناهایی مانند 
شــرکت های رمزارز وجود دارد .نمایندگان فیس بــوک و گوگل در کنار 
آمازون و ای بی، ماه گذشــته در برابر نمایندگان پارلمان انگلیس حاضر 
شدند و به سوالاتی درباره موافقت با طرح FCA جهت گنجاندن »تبلیغات 
پولی« و »محتوای تولید شده توسط کاربران« در قانون ایمنی آنلاین دولت 

پاسخ دادند.

صعود مایکروسافت
اپل جایگاه ارزشمندترین شركت جهان را از دست داد

اپل بالاخره جایگاه برتر خود را به عنوان ارزشــمندترین شرکت جهان از 
دست داد و مایکروسافت به جای اپل این عنوان را از آن خود کرد. کاهش 
۱.۸ درصدی ارزش سهام اپل نقش مهمی در این زمینه ایفا کرده است. اپل 
در سه ماهه چهارم سال مالی گذشته به علت مشکلاتی که در زمینه تأمین 
تراشه ها و سخت افزارهای مورد نیاز برای تولید آیفون داشت با زیان جدی 

مواجه شد و شش میلیارد دلار ضرر کرد.
تیم کوک مدیر عامل اپل می گوید زیان ناشی از کمبود نیمه هادی و تراشه 
برای تولید آیفون طی ماه های بعد و به خصوص در فصل فروش تعطیلات 

کریسمس بیشتر خواهد شد.
سقوط ۱.۸ درصدی ارزش سهام اپل باعث شده ارزش هر سهم این شرکت 
به ۱۴۹.۸۰ دلار کاهش یابد و ارزش آن در بازار به ۲.۴۸ تریلیون دلار برسد. 
در مقابل ارزش سهام مایکروسافت با افزایش ۲.۲ درصدی به ۳۳۱.۶۲ دلار 
به ازای هر سهم رسید. بنابراین ارزش مایکروسافت در بازار سرمایه به ۲.۴۹ 

تریلیون دلار افزایش یافته است.
ارزش سهام اپل برای اولین بار در سال ۲۰۱۰ از مایکروسافت پیشی گرفته 
بود، زیرا محبوبیت آیفون، اپل را به برترین شرکت فناوری در جهان تبدیل 

کرد. اپل در سال ۲۰۲۰ ارزشمندترین شرکت تجاری جهان بود.

شبکه ملی اطلاعات در تعارض با اینترنت جهانی 
نيست

عضو مرکز تحقیقات سیاســت علمی کشور گفت: شــبکه ملی در تعارض با 
اینترنت نیســت. آنهایی که از عملکرد شــبکه ملی اطلاعات انتقاد می کنند 
یک شبکه مستقل از اینترنت مدنظرشان است. به گزارش تسنیم، امیر ناظمی 
رئیس سابق ســازمان فناوری اطلاعات گفت: وقتی تلگرام فیلتر شد، همه از 
واتس اپ استفاده کردند و تنوع از بین رفت. یک راهکار مقابله با جاسوسی از 
داده کاربران این است که تنوع خدمت ایجاد کنیم و با فیلترینگ تلگرام، ضد 
این راه حل رفتار می شود.امیر ناظمی  با اشاره به طرح صیانت از کاربران فضای 
مجازی، با بیان اینکه بستن سرویس های گوگل امکان پذیر است، اما با این کار 
رشدی صورت نمی گیرد، گفت: طرح صیانت مثل این است که برای جلوگیری 
از ورود سارقان به یک ساختمان، گرگ هایی را در حیاط رها کنند و این گرگ ها 
ممکن است ساکنان ساختمان را هم بگیرند. طراحان این طرح می گویند که 
قرار نیست شبکه  اجتماعی بسته شود، اما این امکان هم وجود دارد و افراد حاضر 
در این حوزه هم ترجیح می دهند جایی حضور داشته باشند که چنین خطری 
تهدیدشان نکند.وی در پاسخ اینکه طرح صیانت به دلیل کم کاری دولت در ارائه 
لایحه ای برای حفاظت از حقوق کاربران ارائه شد، توضیح داد: پنج سال پیش 
دولت لایحه ای  برای ارائه به مجلس آماده کرد. مجلس معتقد است دولت حق 
ندارد لایحه ای بدهد که در آن جرم انگاری شده باشد و این در اختیار مجلس 
و قوه قضاییه اســت که این کار را انجام دهد؛ بنابراین این لایحه های دولت را 
نپذیرفت. همان زمان ما جلسه ای با رییس وقت مجلس و معاونان برگزار کردیم 
و چون دولت نمی تواند لایحه ای که در آن جرم انگاری شده باشد ارائه دهد، قرار 
شد کارگروه مشترکی بین دولت و مجلس تشکیل شود و قوه قضاییه هم به این 
کارگروه اضافه شد و تغییراتی در لایحه اعمال شد.رئیس سابق سازمان فناوری 
اطلاعات ادامه داد: این لایحه با تغییراتی که اعمال شده بود به دولت برگشت 
که تاییدیه بگیرد اما در این حین نمایندگان مجلس طرحی ارائه دادند که هیچ 
تناسبی با لایحه دولت نداشت. ما لایحه را در دو نوبت به نظرسنجی  متخصصان 
هم گذاشتیم و متن این لایحه در سایت ســازمان فناوری اطلاعات قرار دارد؛ 
طرحی که مورد اجماع مرکز پژوهش های مجلس به عنوان بازوی تخصصی قوه 
مقننه، پژوهشگاه قوه قضاییه و دولت قرار داشت. منطق این لایحه طرفدار کاربر 
بود و حریم خصوصی کاربر را مورد نظر قرار داشــت و نمونه بومی سازی شده 
GDPR اروپا بود.ناظمی در پاسخ به اینکه آیا امکان جاسوسی از داده کاربران 
وجود دارد، گفت: بله جاسوسی امکان پذیر است و به نظر می رسد نهادهایی در 
آمریکا هستند که جاسوسی کنند. ما هم به این مساله معتقدیم اما راه حل این 
مشکل، نابودی کلی اکوسیستم فناوری نیست. اما آیا تصمیماتی که ما گرفتیم 
به نفع امنیت ما بود؟ وقتی تلگرام فیلتر شد، همه از واتس اپ استفاده کردند 
که با اینستاگرام متعلق به یک شرکت آمریکایی هستند. یک راهکار مقابله با 
جاسوسی  این اســت که تنوع خدمت ایجاد کنیم. اگر قرار باشد تنوعی وجود 
داشته باشد که امکان جاسوسی و دسترسی به داده کاربران کاهش پیدا کند، با 
فیلترینگ تلگرام، ضد این راه حل رفتار می شود.وی ادامه داد: راه حل دوم این 
است که ببینیم چه امکاناتی را می توان در مقیاس پایین ارائه دهیم. بعضی از 
امکانات مانند موتور جست وجو امکان پذیر نیست که در مقیاس پایین ارائه شود 
و باید کاربر زیادی وجود داشته باشد که بتوان موتور جست وجو ارائه داد؛ چون 
نیمی از فاکتورهایی که صفحه مورد نظر را کاربر مشــخص می کند، براساس 
رفتار کاربران قبلی تعیین می شــود و کل کاربران فارســی زبان به این میزان 
نمی رسد که موتور جست وجو جدید عرضه کرد. درمقابل در حوزه مسیریاب، با 
مقیاس پایین هم می توان نمونه بومی عرضه کرد. همانطور که نمونه های بومی 
مسیریاب در ایران هم مورد استفاده کاربران قرار گرفته است و خدمت بیشتری 

هم می تواند ارائه دهد.

اخبار

فازاولاپراتورکودکتاپایانسالراهاندازیمیشود
وزیرارتباطاتوفناوریاطلاعاتگفت:فازاولاپراتورکودکبرایاستفادهمناسبومدیریتشدهکودکانوخانوادههاازفضایمجازیتاپایانسالراهاندازیمیشود.عیسیزارعپوربه
نیازبالابردنسطحدانشومهارتبرایاستفادهازفضایمجازیتاکیدکردوافزود:تاپایانسالجاریفازاولاپراتورکودکبرایاستفادهمناسبومدیریتشدهکودکانوخانوادههااز

فضایمجازیراهاندازیمیشود.

فعالان عرصه علم و فناوری 
معتقدند راه اندازی مکرر 
خانه های خلاق و نوآوری 
طی مدت زمــان کوتاه و 
عمل نکردن به تعهدات در 
این زمینه، شائبه نمایشــی بودن این پروژه توسط 
معاونت علمی را تشــدید می کند. به گزارش مهر، 
»خانه خلاق« عنوان جدیدی اســت که به تازگی 
وارد ادبیات و زیســت بوم نوآوری و فناوری کشور 
شده است و مبدع و ایجاد کننده آن معاونت علمی 
و فناوری اســت از دیدگاه این معاونت، خانه های 
خلاق به عنوان یک پروژه راهبردی و محوری برای 
توسعه پایدار در سطح هر منطقه تعریف و طراحی 
می شوند. بازارسازی برای تولیدات فرهنگی و هنری 
و ایجاد جاذبه منحصر به فرد برای جذب گردشگران 
از مزایای ایجاد خانه های خلاق است.معاونت علمی 
هدف از راه اندازی این مراکز را ارائه پشــتیبانی از 
طریق دادن خدمات و یا امکانات به ایده ها، پروژه ها، 
سازمان ها و مشاغل میزبان عنوان می کند. همچنین 
تسهیل کردن همکاری و شبکه سازی در بین جامعه 
حرفه ای، ایجاد دسترسی به مراکز تحقیق و توسعه، 
مؤسســات، صنایع خلاق و غیر خــلاق و برقراری 
ارتباط و تعامل با مخاطبان گســترده تر و تدوین 
یک استراتژی فعال ارتباطی را برای این منظور در 

دستور کار خود قرار داده است.

پدیده نوظهور زیست بوم نوآوری
راه اندازی خانه های خلاق و نواوری با انعقاد تفاهم 
نامه با دانشــگاه ها، مراکز مختلف فرهنگی هنری 
و علمی و … انجام می شــود و به زعــم معاونت 
علمی، یک پلتفرم جدید را برای تقویت زیست بوم 
خلاقیت و نواوری در رشــته های مرتبط با صنایع 
فرهنگی، فناوری های نرم و خلاق و رســانه ایجاد 
می کند. تاکنون بیش از ۱۲ خانه خلاق و نوآوری در 
حوزه های مختلف کار خود را شروع کرده اند یا در 

حال انجام مقدمات برای راه اندازی هستند.
ســیر صعودی راه اندازی این پدیــده نوظهور در 
زیســت بوم نوآوری و عدم اجرای برخی تعهدات 
تفاهم نامه های راه اندازی، ســبب شده ابهامات و 
سوالاتی در اذهان فعالان این عرصه به وجود بیاید و 

شائبه نمایشی و تبلیغاتی بودن آن هر روز پررنگ تر 
می شود. ما در این گزارش برای روشن تر شدن ابعاد 
موضوع و پیگیری آخریــن وضعیت راه اندازی این 
مراکز به سراغ مدیران خانه های خلاق در حوزه های 
مختلف رفتیم تا اجرای تعهدات طرفین )معاونت 
علمی و فناوری و مراکز خلاق( و خروجی نهایی این 

تفاهم نامه ها را جویا شویم.

خانه هــای خــاق در انتظــار تحقق 
وعده های معاونت علمی

در همین راســتا مرتضی نقیبی، مدیر خانه خلاق 
یزد بهره برداری از خانه خلاق را منوط به دریافت 
بودجه می داند و می گوید: تمام مجوزهای لازم برای 
راه اندازی خانه خلاق اخذ شده اما هنوز تسهیلاتی 
از ســوی معاونت علمی دریافت نکرده ایم.نقیبی 
ضمن تاکید بر اینکه ما آماده بهــره برداری از این 
خانه خلاق در یزد هستیم بیان می کند: بر اساس 
تفاهم هایی که با معاونت علمی و فناوری داشتیم 
قرار بوده که تسهیلات ۵۰۰ میلیون تومانی سه ماه 
پیش به خانه خلاق یزد پرداخت شود تا آن را به بهره 
برداری برســانیم اما علی رغم پیگیری ها، مبلغی 
برای این منظور پرداخت نشده و همچنان در انتظار 
هســتیم. مدیرخانه خلاق یزد به خصوصی بودن 
زیرساخت های این خانه تاکید می کند و می گوید: 
همه اقداماتی که ما باید انجام دهیم، محقق شده و 
فقط واریزی بودجه مانده است.همچنین حمیدرضا 
بحرینی مدیر یک مرکز خلاق و نوآوری در مشهد 
نیز در همین رابطه به مهر گفت: بنا بود در ابتدا مرکز 
نوآوری را سال گذشته راه اندازی کنیم که با تغییر 
رویکرد معاونت علمی این مرکــز به خانه خلاق و 
نوآور تبدیل شــد. اکنون این مرکز با اخذ گواهی 
خانه خلاق فعالیت می کند. این مدیر خانه خلاق 
همچنین گفت: هنوز هیچ رقمی بر اســاس تفاهم 
با معاونت علمی دریافت نکردیم و هیچ جوابی هم 
به ما ندادند در حالی که به صورت مستمر در حال 
پیگیری بودیم.وی میزان تســهیلات درخواستی 
برای فعالیت خانه خلاق مشهد را ۱۰ میلیارد تومان 
عنوان کرد و گفت: این میزان درخواســت ما بوده 
و معاونت علمی تکلیف این میزان را هم مشــخص 
نکرده اســت؛ اکنون این خانه خــلاق بدون هیچ 
حمایتی از ســوی معاونت علمی در حال فعالیت 
است.رضوانیان از دیگر مدیران خانه های خلاق در 
کاشان نیز گله هایی در خصوص پرداختی معاونت 

علمی داشــته و به خبرنگار مهر می گوید: با وجود 
اینکه به صورت مســتمر هفته ای سه الی چهار بار 
پیگیری برای دریافت تسهیلات داریم ولی پاسخی 
که به ما می دهند این اســت که »فعــلا اعتباری 
برای خانه خلاق وجــود ندارد«. مــا هم کماکان 
منتظر بودجه هستیم.وی گفت: البته که بر اساس 
راهنمایی های معاونت علمی مکاتبه ای با صندوق 
پژوهش و فناوری قم صورت دادیم اما ۱۵ روز از این 
قضیه می گذرد و در پاسخ به پیگیری های چندباره 
ما می گویند بودجه ای به صندوق پژوهش و فناوری 
برای این منظور اختصاص نیافته است و همچنان 

پروسه طولانی شده است.

اوراق به جای تسهیات!
همچنین تاجفر مســئول مرکز خلاق دانشــگاه 
پیام نور به نکته جالبی اشــاره می کند و می گوید: 
تسهیلاتی که به ما از ســوی معاونت علمی تحقق 
یافته در قالب اوراق طولانی مدت )۳ ساله( بوده و از 
آنجایی که برای ما نقدینگی مهم است تا کار پیش 
برود اوراق کارساز نیست.وی میزان این اوراق را یک 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان ذکر کرد و تاکید کرد: 
این تسهیلات از جانب آنها پرداخت شده اما عملًا 
اوراق قابل استفاده نیست امیدواریم که تجدید نظر 
بدهند زیرا اوراق در این قضایا معمول نیست. نیاز ما 
با اوراق حل نمی شود و باید به توافقاتی برسیم.این 
مدیر خانه خلاق در دانشگاه پیام نور گفت: البته که 
تیم های استارت آپی در حال استقرار هستند و کار 
را متوقف نکردیم و هزینه هایی هم برای راه اندازی 

اتاق جلســات و غیره داشــته ایم. تاکنون با پیش 
پرداخت مبلغی که معاونت علمی داشته، ۳۵ تیم 
مستقر شده اند اما برای سایر اقدامات نیاز به بودجه 
است.برخی دیگر از مدیران اذغان می کنند ما حتی 
به تسهیلات چند میلیونی هم قانع هستیم زیرا در 
پرداخت قبوض آب و برق مجموعه خود مانده ایم 
و توانایــی پرداخت نداریم؛ ما بــا وعده وعید های 
معاونت علمی، خانه خلاق را بــا هزینه های خود 
راه اندازی کردیم اما بیش از این نمی توانیم هزینه 
کنیم.از سوی دیگر خانه های خلاقی هم هستند که 
انجام فعالیت های مرکز خود را خودجوش و بدون 
حمایت دنبال می کنند.سرگردانی، بروکراسی برای 
اخذ مجوز، عدم ارائه پاسخ درست و بلاتکلیفی نیز 
از دیگر گله مندی هایی است که برخی مدیران این 

مجموعه ها با خبرنگار مهر در میان گذاشتند.

کام آخر...
نرسیدن تســهیلات و بودجه به موقع برای انجام 
تعهدات تفاهم نامه ها بین خانه های خلاق و معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری گواه بر این است 
که اقدامات معاونت علمــی در این زمینه به نوعی 
شتابزده و از جنس نمایش بوده است. در حالی که 
می شد به جای راه اندازی های پی در پی، در ابتدا 
اقدام به تأمین مالی طرح ها کرد و ســپس وارد فاز 
انعقاد تفاهم نامه با مراکز مختلف و رونمایی برای 
راه اندازی خانه های خلاق شــد. امری که کمتر به 
سرمایه انســانی تجمیع شــده در کنار طرح های 

خلاقانه این خانه های خلاقیت منجر می شد.

گلایه مدیران خانه های خلاق از بدعهدی معاونت علمی؛

تسهیلاتی که هیچ وقت دریافت نشد!
News kasbokar@gmail.com

کشورهای اتحادیه اروپا تصمیم دارند در ۲۵ نوامبر 
)۴ آذرماه( درباره یک موضع هماهنگ در مذاکرات 
برای دو پیش نویس قانون جهــت کنترل قدرت 
شــرکت های بزرگ فناوری به توافق برسند. البته 
ممکن اســت اختلاف میان قانونگــذاران اتحادیه 
اروپا اجرایی شدن قوانین را به تأخیر بیاندازد. قانون 
بازارهای دیجیتال )DMA( مجموعه ای از بایدها و 
نبایدها برای شرکت هایی مانند آمازون، اپل، گوگل 

و فیس بوک تعیین می کند کــه داده ها را کنترل 
 )DSA( می کنند.قانون ســرویس های دیجیتال
نیز شرکت های فناوری را ملزم می کند تا اقدامات 
بیشتری برای مقابله با محتوای غیرقانونی در پلتفرم 
هایشــان انجام دهند. نقض این قانون جریمه های 
ســنگینی در پی خواهد داشــت. البته بیشــتر 
 DSA کشورهای اتحادیه اروپا درباره مبانی کلیدی
به توافق رسیده اند و درباره موضوعات باقیمانده در 

جلسه ای در ۸ نوامبر بحث و گفتگو می کنند. یکی 
از این موارد نیز تعیین کشوری است که پلتفرم های 
آنلاین بزرگ را تعیین می کند.طبق قوانین فعلی 
ایرلند وظیفه قانونمند کردن فیس بوک، گوگل و 
اپل را برعهده دارد زیرا مقر این شرکت ها در همین 
کشــور قرار دارد. اما برخی از کشورها می خواهند 
همین قدرت قانونگذاری برای شرکت های فناوری 
را در اختیار داشته باشند.به گفته منابع آگاه، دولت 

فرانســه یک پیشــنهاد مصالحه ارائه کرده که در 
دستور کار جلسه ۸ نوامبر قرار دارد و به کمیسیون 
اروپا اجازه می دهد پلتفرم های آنلاین بسیار بزرگ 
با بیش از ۴۵ میلیون کاربر فعال در اتحادیه اروپا را 
در یک سال تنظیم کند. از سوی دیگر کشورهای 
اتحادیه اروپا قرار اســت در خصــوص DMA از 
کمیســیون اروپا به عنوان تنها مجری این قانون 

پشتیبانی کنند.

قیمت انواع ارز های شــاخص دیجیتالی در روند 
معاملات در بازار های تجارت دیجیتال بین المللی 
تغییراتی را تجربه کرد. دومین ارز دیجیتال با ارزش 
جهان، اتر، پیش از ارتقای اساسی پلتفرم زیربنایی 
خود، اتریوم، به بالاترین سطح قیمت خود رسیده 
اســت. ارزش اتر در حال حاضر در مجموع ۵۰۰ 
میلیارد دلار است. این مقدار هنوز کمی کمتر از 

نصف بزرگ ترین ارز دیجیتال، بیت کوین است.
اما آیا این ارتقا، گامی حیاتی به سوی یک نسخه 
سبزتر و سریع تر از سیستم فعلی، می تواند اتریوم 
را در مسیر تبدیل شدن به پلتفرم غالب در اینترنت 

قرار دهد و اتر را شماره یک کند؟در پاسخ باید گفت 
که اول از همه، درک تفاوت بین بیت کوین و اتریوم 
بسیار مهم است. بیت کوین سیستمی است که به 
افراد اجازه می دهد بدون نیاز به بانک، دارایی خود 
را بین یکدیگر ارسال کنند. این فناوری بر اساس 
فناوری معروف به بلاک چین ساخته شده است، 
که دفتر آنلاینی هســتند کــه تراکنش های آن 

توسط شبکه غیرمتمرکز رایانه هایی که به عنوان 
اعتبارسنجی شناخته می شــوند، بررسی و ثبت 
می شــوند.اما اتر این گونه نیست و هنوز خیلی از 
افراد آن را به رسمیت نمی شناسند.بیت کوین با 
نماد اختصاری BTC یک ارز دیجیتال یا شکلی 
از دارایی دیجیتال اســت که با ارزش بازار حدود 
۱.۱۶۶ تریلیون دلار، در رتبه ۱ بازار قرار داشته و 

سهم ۴۲.۱۴  درصدی از کل بازار را در اختیار دارد. 
اتریوم با نماد اختصاری ETH یک ارز دیجیتال یا 
شکلی از دارایی دیجیتال اســت که با ارزش بازار 
حدود ۵۱۷.۲ میلیــارد دلار، در رتبه ۲ بازار قرار 
داشته و ســهم ۱۸.۸۹ درصدی از کل بازار را در 

اختیار دارد.
بایننس کوین با نماد اختصــاری BNB یک ارز 
دیجیتال یا شکلی از دارایی دیجیتال است که با 
ارزش بازار حدود ۸۹.۰۹  میلیارد دلار، در رتبه ۳ 
بازار قرار داشته و سهم ۳.۰۲ درصدی از کل بازار 

را در اختیار دارد.

رئیس شرکت "دارک اینتل" و کارشناس برجسته 
امنیت سایبری با هشــدار درباره وضعیت نگران 
کننــده افزایش حملات باج افــزاری، تأکید کرد 
که این امر زنجیره های تامین جهانی را به شدت 
تهدید می کند. کارشناســان امنیت سایبری در 
مایکروسافت هشــدار داده اند که هکرها زنجیره 
تامین فنــاوری جهانی را هدف قــرار داده اند، به 
طوری کــه از ماه مــی حدود ۱۴۰ فروشــنده و 
ارائه دهنده فناوری مــورد حمله باج افــزار قرار 

گرفته اند.برنامه بوم باست Boom Bust شبکه 
خبری راشــاتودی با تاد شــیپلی، رئیس شرکت 
"دارک اینتل" و کارشــناس برجســته امنیت 
ســایبری، در مورد این وضعیت نگــران کننده و 
معنای تهدید حملات سایبری برای زنجیره تامین 

جهانی صحبت کرده است.
شــیپلی در این برنام گفت: خــوب، اگر بخواهید 
معنای زنجیره تامین و چگونگی هک شــدن ها 
را متوجه شــوید، این )حملات سایبری( با اضافه 

کردن یک نرم افزار یا یک وسیله فیزیکی... مانند 
تراشــه در ســرورها رخ می دهــد، بنابراین آنها 
)هکرها( می توانند آنچه را کــه از طریق زنجیره 
می گذرد، مختل کرده و نظارت کنند. وی افزود: 
آنها می توانند آن را متوقف کنند، می توانند آن را 
کنترل کنند و می توانند آن را رصد کنند. بنابراین 
هر وقت کسی چیزی را در آن زنجیره قرار می دهد، 
می تواند کارهایی را که ما برای تامین احتیاجات 
خود انجام می دهیم، تغییر دهد و این چیز خوبی 

نیست.این کارشــناس فناوری اطلاعات در ادامه 
گفت: در کوتاه مدت چنین حملاتی بد هســتند. 
در درازمدت حتی بدتر هســتند. اگر به مواردی 
مانند )حمله سایبری به( خط لوله استعماری نگاه 
می کنیم، یا آنچه در ایران اتفاق می افتد، جایی که 
جایگاه های بنزین نمی توانند بنزین این کشور را 
تامین کنند، چرا که سیستم آنها از کار افتاده است، 
بنابراین در کوتاه مدت می تواند بسیار سریع برای 

یک سیستم فاجعه بار باشد.

کشــورهای عضو اتحادیه اروپایی قصــد دارند با 
انجام مذاکراتی قوانینی مشــترک را برای مقابله 
با قــدرت و انحصارطلبی شــرکت های فناوری 
تا تاریــخ ۲۵ نوامبر آمــاده کنند. قرار اســت دو 
مجموعه پیش نویس قوانین برای بحث در میان 
کشــورهای عضو اتحادیه اروپا به کار گرفته شود 
و این در حالی است که نظرات کشورهای اروپایی 

در مورد نحوه برخورد درســت بــا انحصارطلبی 
 شــرکت های فناوری آمریکایی با یکدیگر تفاوت 

دارد.
بر اساس قانون اول موسوم به بازارهای دیجیتال 
فهرستی از بایدها و نبایدها در مورد شرکت های 
کنترل کننده داده و نحوه دسترسی به پلتفرم های 
آنها در نظر گرفته خواهد شد. از جمله این شرکت 

ها می توان به آمــازون، اپل، آلفابــت که گوگل 
زیرمجموعه آن است و فیس بوک اشاره کرد.

مجموعه قوانین دوم موســوم بــه قانون خدمات 
دیجیتال )DSA( شــرکت های فناوری را ملزم 
می کند تا برای مقابله با محتــوای غیرقانونی در 
پلتفرم هــای آنلاین خود تلاش بیشــتری انجام 
دهند. تخلفات آنها می تواند منجر به جریمه های 

سنگین شود. در حال حاضر بر سر بخش عمده ای 
از محتوای قانون مذکور توافق شده و اختلافاتی در 
مورد نحوه قانون گذاری پلتفرم های بزرگ آنلاین 
باقی مانده است. کشــورهای عضو اتحادیه اروپا، 
قانونگذاران اتحادیه اروپا و کمیســیون اروپا باید 
قبل از تصویب قوانین مذکور، اختلافات خود را در 

مورد جزئیات آنها برطرف کنند.

اتحادیه اروپا علیه قدرت شرکتهای بزرگ فناوری متحد می شوند

بازار سبزپوش ارز های دیجيتال

بیت کوین در کانال ۶۱ هزار دلار قرار گرفت

تهدید زنجیره های تامین جهانی با حملات سایبری »فاجعه بار« 

قوانین کشورهای اروپایی در حوزه فناوری یکدست می شود


